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نوع كار، نقشــی كه افراد بايد ايفا كنند، خواســته های همكاران، ساختار سازمانی، مديريت يا رهبری در ميزان فشار وارده بر فرد دخيل هستند. جو حاكم بر سازمان و 
فرهنگ ســازمان نيز با اســترس رابطه دارد. اگر جو حاكم بر سازمانی مثبت باشد، افراد پرتلاش، كاری و مسؤوليت پذير و خلاق فشار كمتری احساس می كنند. عامل 

ديگر نحوه تقسيم وظايف و شرح وظايف در سطح سازمان است كه وظايف بايد شفاف و مشخص بوده و قوانين دست و پاگير نباشد.
همچنين اين امری پذيرفته شــده اســت كه تصميم گيري تيمي بر تصميم گيري فردي برتري دارد و خصلت هاي رهبر در اين برتري نقشــي ندارد. وجود تيم سبب 
مي شــود كه افراد افكار خود را روي هم بريزند و يك كاســه كنند، در نتيجه راه حل هاي پيشنهادي آنها در رفع مشكلات، بهتر و خلاق تر خواهد بود. همين منطق در 
راهبردهــاي تحــول نيز مصداق دارد. تيم ها هم مثل رهبران الهام بخش مي توانند »افراد را برانگيزانند تا آرمان خود را با آرمان شــركت گره بزنند«. چگونه؟ با ميدان 
دادن به آنها براي مشاركت در مسائل اساسي و با بسط مهارت هاي آنها در امر رهبري. در نتيجه تيم فرصت پيدا مي كند به طور ثمربخش در طرح و اجراي چرخش 

اساسي، ايفاي نقش كند.
بر همين اساس و باور شركت رميس در بازه های مشخصی، كه براساس گزارش ها و آمارهای دريافت شده از عملكرد كلی شركت تعيين می شود، بسته به وضعيت 

داخلی شركت و نيازهای مشتريان و شرايط بازار، به بازچينی ساختار شركت دست می زند تا بتواند عملكرد بهتری داشته باشد. 
از همين رو مديريت شــركت پيشتر با تقسيم رميس به چهار  BUSINESS UNITراهبردی شــامل SBU فروش تجهيزات سخت افزاری به مشتريان، واحد 
پشــتيبانی و تعمير و نگهداری برای ارائه ســرويس نگهداری و پشــتبيانی شبكه و ديتاسنتر به مشــتريان، مركز آموزش برای برگزاري دوره هاي تخصصي فن آوري 
اطلاعات و SBU چهارم كه وظيفه اش ارائه راه حل و راهكار به مشتريان و اجرای پروژه هاست و با نامICT شناخته مي شود، به نوعی اين تقسيم وظايف در شركت 

را شكل داده بود.
در ماه های اخير با فراهم شــدن زيرســاخت های مورد نياز هم از لحاظ منابع مادی و هم به لحاظ ســرمايه های انسانی، درجه بلوغ و تعالی واحدها افزايش يافت كه 
منجر به كاهش فضای اداری لازم برای كار تمامی واحدها در كنار هم شد. از همين رو با انتقال واحد ICT شركت به ساختمان جديد رميس در شهرک غرب فضای 
لازم برای پاسخگويی سريع تر به مشتريان مهيا شد؛ امری كه اميد است در درازمدت از بار وارده به ساختمان مركزی شركت كاسته و باعث سرعت گرفتن انجام امور 

و پاسخگويی به امور مشتريان منجر شود و شركت رميس را در دستيابی به اهداف مدنظر بيش از پيش ياری كند.

تقسيم كار؛ لازمه پاسخگویی سریع به نيازهای بازارهای رقابتی
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I S از دفتر مرکزی ICT جدا شــدن واحد
شرکت رمیس و انتقال به ساختمان شماره 
3 شرکت رمیس، بهانه ای بود برای این که 
با احسان پورمند، مدیر واحد ICT درباره 
دلایل این انتقال و برنامه های حال حاضر 
و آینده این واحد به گفت وگو بنشــینیم. 
وی در این گفت وگو دلایل مدیران ارشد 
شرکت رمیس را درباره این انتقال عنوان و 
به ارزیابی خود از وضعیت واحد ICT و در 

بعدی کلان تر، شرکت رمیس پرداخت.

 دليل انتقال واحد ICT به ســاختمان 
جدید چه بود؟

اجــازه بدهيد يك مقداری از عقب تر شــروع كنم. در 
رميس يــك اصل كلی وجود دارد و آن اين اســت كه 
معتقديم يك ســاختار  ثابت به صورت دايم برای اداره 
و مديريت شركت پاسخگو نيســت. بنا بر اين اصل در 
بازه های مشخصی، كه براســاس فيدبك ها، گزارش ها 
و آمارهای دريافت شــده از عملكرد كلی شركت تعيين 
می شود بررسي مي كنيم كه بسته به وضعيت داخلی خود 
شركت و همين طور بسته به نيازهای مشتريان و شرايط 
بازار رقابتی ای كه ما در آن داريم عمل می كنيم، ساختار 
شركت را به چه شكل بچينيم كه بتوانيم عملكرد بهتری 
داشته باشــيم. اين مسأله ای است كه سال ها در رميس 
تكرار شــده و اولين بار نيست و انشاءالله آخرين بار هم 
نيست كه تغيير ساختاری رخ مي دهد. تغيير ساختاری كه 
اتفاق افتاد اين بود كه بررسي ها نشان می داد حجم بسيار 
زيــادی از فعاليت ها بــر روی دوش مديرعامل متمركز 
است. به رغم اينكه آقای غياث الدين فرد بسيار توانمندی 
اســت و به نظر من می تواند حجم بسيار زيادی از كار را 
مديريت كند و نتيجه اش هم اين اســت كه رميس به 
اينجا رســيده است، اما در درازمدت اين فشار زياد كاری 
باعث فرسودگی سيستم می شود. باعث می شود كه كارها 
به شيوه ای سخت تر و با يك فرآيند پيچيده تر انجام شود. 
بنابرايــن برای اينكه يك مقــداری فرآيندهای رميس 
ساده تر شود و پاســخگويی به مشتريان سريع تر انجام 

شود و وظايف و مسؤوليت ها تقسيم شود، تصميم گرفتيم 
 BUSINESS  كه بياييم رميس را افراز كنيم به چهار
ايــن چهــار  اســتراتژيك.  يــا  UNITراهبــردی 
BUSINESS UNIT با چهار مأموريت ســازمانی 
مشخص فعاليت می كنند. يك SBU فروش تجهيزات 
سخت افزاری به مشتريان  را برعهده دارد. يعنی اگر نياز 
مشتری برای خودش مشخص باشد و LOM را تهيه 
كرده باشد، مشتری به واحد فروش سخت افزار سوق داده 
می شود. واحد بعدی، واحد پشتيبانی و تعمير و نگهداری 
است كه در آنجا ما مجموعه بزرگی از نيروهای خبره و 
متخصص را داريم كه به مشتريان سرويس نگهداری و 
پشتبيانی شبكه و ديتاسنتر ارائه می دهند. SBU بعدی 
مركز آموزش ماســت كه برگزاري دوره هاي تخصصي 
فن آوري اطلاعــات را برعهده دارد و SBU چهارم كه 
وظيفه اش ارائه راه حل و راهكار به مشــتريان و اجرای 
پروژه هاســت و با نام ICT شناخته مي شود. حالا اجازه 
دهيد كه برگردم به ســؤال شما كه چرا واحد ICT جدا 
شد. وقتی كه اين BUSINESS UNITها تشكيل 
شدند زيرساخت های مورد نياز هر كدام، هم از بعد منابع 
انســاني و هم از بعد فني برايشان فراهم شد. به عنوان 
مثال ERP واحد ICT به صورت كامل از ERP كلی 
رميس مستقل شــد كه پروژه دشواري بود كه با همت 
تيم نرم افزار و همين طور واحد مالي رميس محقق شد. 
با فراهم شــدن زيرســاخت هاي مورد نياز، طبعاً درجه 
بلوغ و اســتقلال SBUها هم افزايش يافت و موجب 
رشد و بزرگ تر شدن آنها شد. در نتيجه ما در ساختمان 
مركزی با كمبود جا مواجه شديم. بررسي هايي انجام شد 
كه چه واحدی الان به آن درجه از اســتقلال رسيده كه 
بتواند ساختمان مركزی را ترک كند و در يك ساختمان 
ديگر مشغول به كار شود و در عين حال موجب افزايش 
چشمگير هزينه هاي شركت نشود. جمع بندی بررسي ها 
اين شد كه واحد ICT از ساختمان مركزی منتقل شود 

به يك ساختمان ديگر. 
 ICT یعنی در بلندمدت قرار است كه 

شركت مستقلی باشد؟
هنوز تصميم گيری نشده است. در پاسخ به سؤال قبلی 
اشــاره كردم كه ما مرتباً عملكرد خود را نگاه می كنيم 
و مورد مميزی قرار می دهيم و بســته به شرايط بازار و 
شــرايط داخلی شركت تصميم می گيريم. در اين مقطع 
تصميمی برای اينكه تبديل به يك شركت مستقل شويم 
نداريم، اما ممكن است كه در آينده براساس شرايط روز 
اين تصميم گرفته شود و يا اصلًا تصميم بگيريم كه در 

يك ساختار ديگری فعاليت كنيم.
 حالا نظر خودتان چيست؟ این تفكيك 
به روند كار كمك می كنــد و یا اینكه اگر كل 
مجموعه شــركت در یك فضــای بازتر، اما 

متمركزتر فعاليت می كرد، بهتر نبود؟
منظورتان از نظر ســاختار فيزيكی يا از نظر ســاختار 

منطقي است؟
 هر دو؟

مدیر واحد ICT شرکت رمیس:

مناسب است 
اما با چشم انداز 

فاصله داریم

جایگاه فعلي مان
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بگذاريد اول راجع به ساختار منطقي توضيح دهم. من 
شــخصاً از جمله طرفداران SBU هستم و اعتقاد دارم 
مجموعه هايی كه در فعاليت های عملياتی استقلال دارند 
و فارغ از بروكراسی های موجود در سيستم هاي پيچيده، 
تصميم گيــری مي كنند، می توانند موفق تر باشــند. هم 
مشتری راضی تر اســت؛ زيرا با سرعت بيشتر و كيفيت 
بالاتري ســرويس مورد نياز را دريافــت كرده و هم در 
مجموع ســود آوری آن مجموعه بيشتر و بهتر است. در 
مورد ســاختار فيزيكی و اينكه رميس تبديل می شود به 
ساختمان های مختلف، بايد ذكر كنم كه بعد از ساختمان 
آموزش و ســاختمان مركزی، ساختمان  ICTسومين 
ساختمان رميس است. واقعيت اين است كه اين موضوع 
می تواند هم جنبه های مثبت و هم جنبه های منفی داشته 
باشــد. راجع به مركز آموزش با توجــه به حجم بالاي 
مراجعين كه عمدتاً دانش پژوه هستند اصرار به جداسازي 

ساختمان داشتيم.
 البته فضای فيزیكی ای كه آموزش نياز 

دارد متفاوت است.
بله، متفاوت اســت. راجع به واحد ICT و ارتباط آن 
با ســاير واحدها، طبيعتاً جدا بــودن يك مقداری باعث 
افزايش هزينه های ارتباطی می شــود. مــا از واحدهای 
ستادی مثل واحد اداری و واحد مالی سرويس می گيريم. 
يــا با واحد تأمين و تداركات خارجــی به صورت روزانه 
در تماس هســتيم. بنابراين شايد اگر در يك ساختمان 
فيزيكي قرار داشــته باشيم، خيلی بهتر باشد، ولی به هر 
ترتيب سعی كرديم كه با الكترونيكی كردن ارتباطات به 
نوعی اين هزينه هــا را كاهش دهيم. برای مثال تمامی 
ارتباطات مالی ما روی بستر ERP انجام می شود. تمام 
نقــل و انتقال و تراكنش های انبــار در ERP از طريق 
Remote Access انجام می شود. قسمت عمده ای از 
تراكنش های مالی به صورت الكترونيكی با دفتر مركزی 
رد و بدل می شود. به عبارتي رميس استفاده از فن آوري 
اطلاعات را فقط به ديگران توصيه نمي كند. خود رميس 
مشتري بزرگي براي فن آوري اطلاعات است و هميشه 
تمايل به استفاده از آخرين تكنولوژي هاي موجود براي 

تسهيل فرآيندها و روش ها دارد.
 آیا این درســت اســت كه در واقع 
موفق تر عمل كردن واحد ICT باعث تفكيك 
آن از 2 بخش دیگر شده است؟ واحد آموزش 
كه كاملاً بحثش جداست؛ یعنی آورنده منابع 
مالی بيشــتری هست پس استقلال بيشتری 

می تواند داشته باشد.
خير. مخالفم كه بگوييم واحد موفق تر.

 پس چه پتانسيلی در واحد ICT وجود 
داشته كه این اتفاق برای ICT افتاده است؟

هر كدام از واحدهای فروش عملياتی رميس به اندازه 
خودشــان موفق عمــل می كنند و واحدهــای خوب و 
مهمی هســتند. اين چنين نيست كه بگوييم يك واحد 
بهتــر از واحد ديگــری عمل می كند. ســاختار يا مدل 
تجاری عملكــرد رميس، يك مدل چند بعدی اســت 

كدام  هر  يعنی  )MULTIDIMENSIONAL(؛ 
از واحدها، هر كدام از بعدهای تجاری به اندازه خودشان 
اهميت دارند و به اندازه خودشان سهم دارند در موفقيت، در 
فروش و در جذب منابع شركت. اين طوری به قضيه نگاه 
كنيم كه در كنار يكديگر ما كامل می شويم و می توانيم 
به مشتری ها سرويس بهتری بدهيم. بنابراين به نوعی 
گفتــن اين كه چه واحدی موفق تــر بوده را رد می كنم. 
چرا واحد تعمير و نگهداری از ساختمان مركزي نرفت؟ 
علتش اين بود كه با توجه به حجم پرســنل اين واحد، 
جای بزرگتري مورد نياز بود و لذا هزينه های بيشــتری 
به شركت تحميل می شد. ضمناً اين واحد سرويس دهي 
به مشــترياني را برعهده دارد كه در مركز شهر متمركز 
هستند. چرا واحد سخت افزار نرفت؟ زيرا واحد سخت افزار 
زير نظر آقای غياث الدين اداره می شود و ايشان به عنوان 
مديرعامــل با واحد مالی، واحد اداری و با واحد تداركات 
خارجی نيز تعامل روزانه دارند. اين مجموعه نيز به يك 
فضای بزرگتر نياز داشتند، بنابراين تصميم گرفته شد كه 
بعد از واحد آموزش، ICT از ساختمان مركزي جدا شود. 
به عبارتی اين استقلال به خاطر كمتر بودن ميزان تعامل 
با ساير واحدهاست و به دليل نوع عملكرد اين واحد است.

 به نظرتان استقلال واحد ICT منجر به 
این خواهد شد كه این واحد تلاش بيشتری 
كند برای فعاليت های خودش؛ یعنی پروژه های 
بيشتری بگيرد و بازاریابی بيشتری انجام دهد.
قطعاً همين طور است. هزينه های ما بيشتر شده و بايد 

به فكر درآمدزايی بيشتر باشيم.

 احتمالاً یك نــگاه عميق تری به واحد 
ICT می شود از این به بعد نسبت به نگاهی 

كه قبلاً وجود داشته است.
طبيعتاً تمركز مديريتی بيشتری روی اين واحد هست. 
هيأت مديره الان انتظار متفاوتي از واحد ICT دارد به 
نسبت ســال های قبل كه اين واحد سرويس دهنده به 
واحدهای فروش بوده اســت. با مأموريت جديد محول 
شده،ICT  بايد پروژه های بيشتری را بگيرد و عملكرد 

موفق تری داشته باشد.
 مــا دیدیم كــه معمــولاً پروژه هایی 
كه واحد ICT گرفته كنــارش فعاليت هایي 
هم بــراي تعمير و نگهــداری ایجاد كرده یا 
اما  آموزش،  مركــز  براي  متعددي  دوره هاي 
عكس این موضوع كمتر اتفاق افتاده اســت. 
مثلاً یك مشتری آمده تعمير و نگهداری گرفته 
ولی ICT كمتــر دخالت كرده، یعنی كمتر در 

قراردادشان آمده است.
البته من نمونه هاي متعددي از تعاملات دوجانبه را در 

ذهن دارم ولي هنوز دقيقاً متوجه سئوال شما نشده ام.
 ببينيد ICT را نمی شــود مستقل كرد 
از واحد تعمير و نگهداری، یعنی واحد تعمير 
و نگهداری در واقع می شــود یك بخشــی 
زیرمجموعه واحد ICT. این درســت است؟ 

من كــه دارم از بيرون نگاه می كنم شــاید 
می شد ساختار را این گونه تعریف كرد كه چند 
بخش را با هم ادغام كرد، مثلاً واحد تعمير و 
نگهداری بياد زیرمجموعه ICT، شاید هر دو 

بخش موفق تر عمل می كردند.
تمام اين ســاختارهايی كه شما اســم برديد مثلًا اين 
واحد بيايد زيرمجموعــه آن واحد و اين عملكرد در آن 
واحد انجام شــود، همه اينها قابل تصور است و در عمل 
واقعاً امكان پياده سازی وجود دارد، منتهی همان طور كه 
گفتم اصل اساسی و ملاک برای ما اين است كه چگونه 
می شود به مشتری سرويس با كيفيت بهتر و سريع تر داد.
 یعنی مشتری با رميس طرف است با 

واحد طرف نيست.
 ICT دقيقاً. من هميشــه از همكارانم چــه در واحد
و چــه در واحدهــای ديگر، خواهــش می كنم كه اين 
تقسيم بندی ها و در واقع تفكيك وظايفی كه در واحدهای 
مختلف انجام می شود تحت هيچ شرايطی منجر نشود 
به اينكه ما بخشــی فكر كنيم. همه مــا بايد يك نگاه 
كل نگر داشته باشيم؛ چون از بيرون هر مشتری ای برند 
رميس را نگاه می كند و نســبت به آن قضاوت می كند. 
به عبارتی چه من خوب كار كنــم و چه واحد آموزش، 
مشتری وقتی صحبت می كند می گويد كه رميس به من 
سرويس خوبی داد. معمولًا در اينجا بخش ها خيلی مورد 
توجه قرار نمی گيرند. برگردم به سؤال شما. بله می شود 
كــه واحد ICT در دل خودش يك مركز آموزشــی را 
ايجاد كند و بگويد كه مدرس دارد از طرف من فرستاده 
می شــود پس من بيايم كار آموزش را انجام دهم، ولی 
بايد هميشــه توجه كنيم كه واحد آموزش هم می تواند 
2 يا 3 يا چند نفر مدير پروژه را اســتخدام كند و بگويد 
كه من خودم در مناقصات شــركت مي كنم. واحد تعمير 
و نگهداری هميشه می تواند بگويد كه من چند نفر مدير 
پروژه استخدام می كنم، و مديران پروژه ها می روند پروژه 
انجام می دهند، واحــدICT  هم می گويد من می توانم 
يك واحد تعمير و نگهداری در زيرمجموعه خودم ايجاد 
كنم و پشــتيباني را خودم انجام دهم. بنابراين اگر قرار 
باشــد كه هر كســی كار ديگري را انجام دهد، فلسفه 

SBU از بين می رود.
می شــود  مجموعــه  یــك  آن گاه   

مجموعه های رقيب.
بله و هر كسی كه كار تخصصی خودش را انجام دهد، 
ديگر زير سؤال می رود. ببينيد، من هميشه فكر می كنم 
كه ما واحدی هســتيم به نام ICT كــه پروژه انجام 
می دهيم، بنابراين به جای اينكه دغدغه من اين باشد كه 
به چه شكل سرويس پشتيباني ادواری بهتری به مشتری 
بدهم، بايد دغدغه وظيفه خود را داشته باشم. خوب شما 
 BEST بهتــر می دانيد در ســرويس ادواری مثلًا بايد
PRACTICEهايی مثل ITIL را مدنظر قرار دهيد، 
در حاليكه در ICT پروژه انجام مي شــود كه برخلاف 
 non- functional سرويس، ماهيت غيرتكراري و
دارد. بنابراين ترجيح می دهم خودم را كنار بكشــم و به 
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اســتانداردی مثل  PMBOKفكر كنم. وظيفه ما اين 
اســت كه پروژه را با كيفيت بهتــر، در زمانی كوتاه تر و 
با قيمت كمتر انجام دهيم و بقيه كارها را بســپاريم به 

دست بقيه.
يك نكته ای كه مايلم اضافه كنم اين اســت كه هيچ 
 ICT موقع نبايد اين تصور وجود داشــته باشد كه واحد
می رود پروژه می گيرد بعد قسمت آموزش را می دهد به 
واحد آموزش، قسمت تعمير و نگهداری را می دهد تعمير 

و نگهداری. 
پروژه های متعددی را می توانم برای شما نام ببرم كه 
واحد تعمير و نگهداری برای يك مشــتری خوب عمل 
كرده و خوب سرويس داده، و مشتری نياز به يك راهكار 
 ICT داشــته، واحد تعمير و نگهــداری آن را به واحد
ارجــاع داده و واحدICT  آن را تبديــل به يك پروژه 
كــرده و همين طور در واحد آموزش و همين طور واحد 
ســخت افزار. بنابراين واحدها در تعامل با يكديگر است 
كه می توانند در درازمدت از انرژی و هم افزايی يكديگر 

استفاده كنند.
 الان شــما در واقع به عنوان مسؤول 
واحد ICT با موقعيتــی در واقع جدیدتر، در 
ســاختمان جدید كه قطعاً مدیریت متفاوتی 
بلندمدت،  برنامه های  احتمالاً  را طلب می كند 
ميان مــدت و كوتاه مدتی را برای این واحد از 
این به بعد در نظر دارید، علاوه بر برنامه ای كه 
در گذشته داشتيد كه باید آن را تقویت كنيد. 
می خواهم به اینها اشاره كنيد كه در كوتاه مدت 
و بلندمدت واحــد ICT به چه چيزهایی قرار 

است دست یابد؟
هدف كوتاه مــدت، تحقق فروش برنامه ريزي شــده 
امســال است. پروژه هايي را كه در دست اجرا داريم بايد 
در كوتاه ترين زمان ممكن پياده ســازی كنيم. امروز كه 
من با شما دارم صحبت می كنم نصف سال را پشت سر 
گذاشته ايم و تقريباً به 50درصد از فروشی كه برنامه ريزی 
شده رسيده ايم. پيش بينی هم اين است كه تا پايان سال 
اهداف مان را تكميل كنيم و حتی ممكن است 15-10 
درصد بيش از نقشه راه مان هم كار انجام دهيم. از حوالی 
آذر ماه به بعد هم برای سال آينده برنامه ريزی می كنيم. 
اما در اهداف بلندمدت ما يك مأموريتی را برای خودمان 
متصور هســتيم و آن هم اين است كه با توجه به اينكه 
تيمي از نخبــگان و حرفه اي هاي فن آوري اطلاعات در 
واحد ICT جمع شده اند، بياييم يك مقدار كلان تر فكر 
كنيم و ببينيم كه فن آوری اطلاعات و ارتباطات در كشور 
چه نيازمندی هايی دارد و يا چه خلاءهايی را نسبت به دنيا 
داريم و به چه شكلی می توانيم آنها را پر كنيم، با در نظر 
گرفتن تمام مشكلات و مسايل، مثل تحريم ها. بنابراين 
2-3 پروژه اساسی را به عنوان پروژه های R&D الان 
در واحد ICT در دست بررسی داريم كه اميدواريم اين 

پروژه ها به ثمر برسد.
 یعنی به زودی ما انتظار داشته باشيم 
كه رميــس در بخش فــن آوری اطلاعات و 

ارتباطات، خدمات و تخصص های جدیدی را 
ارائه دهد؟

بلی، انشاءالله.
 ما شاهد روندی بودیم در رميس. اگر 
رميس سال 90 را با رميس سال 80 مقایسه 
كنيم كاملاً زمينه كاریشــان متفاوت است و 
تغيير كرده است. یك دوره كار PASSIVE را 
انجام می داد كه بعدها شد ACTIVE و بعداً 

دیتاسنتر. چرا؟
شما سال 80 از چه موبايلی استفاده می كرديد؟

 نوكيای بزرگ قدیمی...
الان از چه موبايلی داريد استفاده می كنيد؟

 تلفن هوشمند با سيستم اندروید.
از اندرويد داريد اســتفاده می كنيــد. طبيعتاً رميس به 
عنوان شركتی كه ادعا مي كند بر لبه تكنولوژی فعاليت 
مي كند متناســب با نياز بازار و تغييــر تكنولوژي تغيير 
جهت مي دهــد. اگر رميس يك زمانی PC می فروخت 
يا پروژه های PASSIVE شبكه را انجام می داد، در آن 
برهه نياز بازار آن بوده و امروز نياز بازار دريافت خدمات 
طراحي و پياده سازي ديتاسنتر است. نياز و انتظار مشتريان 
به دريافت سرويس هاي پيچيده تر و تخصصي تر افزايش 
يافته است. رميس هم مايل است وارد كارهايی شود كه 
شايد شــركت های ديگر توان اجرای آن را كمتر داشته 

باشند.
 عملكرد 6 ماهه اول ســال 90 را برای 

واحد ICT تشریح كنيد.
در 6 ماهه اول پروژه های خيلی خوبی را انجام داديم و 
قراردادهای خيلی خوبی هم منعقد شد. البته اين پروژه ها 
بعضاً در نشــريه معرفی شده اند، ولی به صورت اجمالی 
پروژه ايمنی ســازی سايت انقلاب اسلامی زيرساخت را 
انجام داديم كه يك پروژه ملی و با اهميت بســيار زياد 
محسوب می شود. به غير از آن توانستيم فاز طراحی پروژه 
ديتاسنتر بيمه ايران را كه پروژه خيلی مهم و استراتژيكی 
برای ما هســت، تمام كنيم و عمليات ســفارش گذاری 
تجهيــزات موردنياز و همين طور آماده ســازی فيزيكی 
سايت شروع شده، كه پيشرفت خوبی در پروژه محسوب 
می شــود. پروژه بازچينی شــبكه ملي ديتا را هم در 6 
ماهه اول امســال تمام كرديم و الان مشغول پشتيبانی 

و نگهداری آن هستيم.
 بقيه پروژه ها چطور؟

پروژه طراحي و پياده سازي مركز داده استان قم شروع 
شــده و امروز كه من در خدمت شما هستم كار طراحی 
تقريباً به اتمام رســيده و مقدمات نصب و راه اندازی در 
حال انجام است. اين هم يكی از پروژه های مهم و ملی 
اســت. شما در مطبوعات می توانيد دنبال كنيد كه چقدر 
مانور روي اين پروژه از طرف سازمان فن آوري اطلاعات 
انجام مي شود كه نشــان دهنده اهميت استراتژيك آن 
است. پروژه ديتاسنتر مناطق نفت خيز جنوب را نيز شروع 
كرديم، و اميدواريم در فصل ســوم سال آن را به پايان 
برسانيم. به هر صورت حجم پروژه های در دست اجرای 

ما زياد اســت و اميدواريم تا پايان سال بتوانيم خيلی از 
آنها را جمع كنيم. شايد برايتان جالب باشد بدانيد در حال 
حاضر 15 پروژه در واحدICT در حال اجراست كه حجم 

8 تای آنها بالای يك ميليارد تومان است.
 پروژه ای نيســت كه شــروع نكرده 
باشيد؟ پروژه ای كه برنده شده باشيد و شروع 

نكرده باشيد؟
خير، البته متأســفانه روز به روز تأمين تجهيزات مورد 
نياز به واســطه سخت گيری ها، دشــوارتر می شود. به 
محض اينكه در جلسه بازگشــايی پاكت های مناقصه 
مشخص شود كه برنده هســتيم و در بسياری از موارد 
حتی قبل از اينكه قرارداد منعقد شــود پروژه را شــروع 
می كنيم، به اين مفهوم كه نســبت به سفارش گذاری 
تجهيزات موردنياز اقدام می كنيم. علتش هم اين است 
كه متأســفانه، فرايند تأمين تجهيزات پيوسته در حال 
طولاني تر شدن است. بنابراين پروژه شروع نشده از نظر 
ما وجود ندارد. پروژه شــروع نشــده، پروژه ای است كه 

برنده نشده باشيم.
 می خواهم صرفاً واحدICT  را بررسی 
كنيــد. از بعــد تخصص، تجربــه و نيروی 
انســانی متخصص، جایگاه این واحد در بين 
شــركت های فعال و هــم رده خودش به چه 

شكل است؟
خود ارزيابی خيلی كار سختی است، بايد نمره دهم؟

 خير نمره ندهيد، رتبه بندی كنيد.
بر چه معياری رتبه بندی كنم؟

 ارزیابی كلی كنيد كه جایگاه شــركت 
كجاســت؟ شما ممكن اســت بگویيد كه ما 
بين 5 شركت برتریم در این حوزه و یا اولين 

شركت برتریم.
ســرويس هاي مختلفي در واحد ICT ارائه مي شود. 
مثلًا در زمينه شــبكه مدت هاســت كه در شبكه هاي 
SMB، Large و حتي Enterprise فعاليتي نداريم 
و متمركز شديم در شبكه های Carrier Class يعنی 

شبكه های بسيار بزرگ در سطح زيرساخت كشور. 
امروز به مســتند تعداد قراردادهايی كه اجرا كرده يا در 
دست اجرا داريم و تعداد نيروهای متخصصي كه در اين 
زمينه فعاليت مي كنند به جرأت می توانم بگويم كه رتبه 
 Class شماره يك طراحي و پياده ســازي شبكه های

Carrier را در اختيار داريم. 
ســرويس لاين ديگرمان، طراحی و پياده سازی مركز 
داده اســت. به مســتند ارزيابي هاي فني انجام شده در 
مناقصاتي كه شــركت كرده ايم رتبه ما بين اول تا سوم 
چه به لحاظ فنی و چه به لحاظ قيمتی متغير بوده است. 
در زمينه امنيت اطلاعات هم خوب عمل كرده ايم. البته 
استراتژي ما در امنيت اطلاعات گزينشي است. يعنی در 
جايي كه حضورمان می تواند مفيد باشــد و مشتری به 
سرويس حرفه ای و پيشرفته نياز دارد وارد مي شويم. در 
مجموع جايگاه فعلي مناسب است هر چند با چشم انداز 

فاصله داريم.
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رفاه و تربيت بدنی از جمله موضوعاتی است كه در قريب 
به اتفاق ســازمان ها و بنگاه های موفق اقتصادی جايگاه 
ويژه ای دارد؛ چرا كه اين موضوعات ارتباط مســتقيمی با 
سلامت جسمی و روحی پرسنل دارد. شركت رميس نيز با 
توجه به اهميتی كه برای نيروهای انسانی خود قايل است، 
از اين امر مستثنی نيســت و از اين رو ايجاد زمينه هايی 
برای رفــاه و ورزش كاركنان از جمله برنامه های رميس 

به شمار می رود.
مســؤوليت تدارک و برنامه ريزی برای اين امر برعهده 
محمد مهدی محبوبی، سرپرســت امور اداری شــركت 
رميس است كه به همراه همكاران خود در اين بخش، به 
ايجاد زمينه های لازم برای بهره گيری حداكثری پرسنل از 

امور رفاهی و تربيت بدنی می پردازد.
محبوبــی در همين زمينه به خبرنــگار رميس گفت: 
در ســال جاری برنامه های متعددی برای اين منظور در 
نظــر گرفته ايم كه از جمله آنها می توان به عقد قرارداد با 
ورزشگاه انقلاب برای استفاده همكاران شركت از امكانات 

ورزشی و تفريحی آن اشاره كرد.
وی افزود: طبق قرارداد منعقد شــده مجموعه ورزشی 

انقــلاب كارت هايــی را به ما ارائه كرده اســت كه آنها 
را در اختيار پرســنل قرار داده ايم تا با اســتفاده از آنها از 
امكانات مجموعه نظير استخر، بولينگ، بيليارد، بدنسازی، 

تيراندازی و پينت بال استفاده كنند.
سرپرســت امور اداری شركت رميس افزود: اين كارت 
بليت ها با تخفيف ارائه شده است. در واقع به دليل اين كه 
ما قرارداد كلی با ورزشگاه بسته ايم، مسؤولان مجموعه 
انقلاب نيز اين كارت ها را با تخفيف در اختيار ما گذاشته اند 
و 60درصد مبلغ اين كارت های با تخفيف را نيز شركت 
برعهده گرفته اســت. در واقع هزينه اين كارت بليت ها 
برای پرسنل مبلغ ناچيزی است و خوشبختانه پرسنل از 

آن استقبال كرده اند.
وی تصريح كرد: به دليل اينكه با دوستان و همكاران 
به طور دســته جمعی به ورزشگاه انقلاب می رويم، علاوه 
بر انجام ورزش، لحظات مفرح و خوشی را با هم سپری 
می كنيم. مثلًا هفته اول مهر ماه به همراه حدود 25 نفر 
از همكاران به ورزشــگاه انقلاب رفتيم و با هم به بازی 
پرهيجان پينت بال پرداختيم كه بسيار خوب بود و لحظات 

شاد و مفرحی برای همه ما رقم زد.

كارشناس فروش سرويس های واحد ICT )فن آوری 
پيشرفته( شركت رميس گفت: كار اصلی ما در اين واحد، 
فروش پروژه هايی اســت كه ســرويس خدمات داشته 

باشند.
مجيد عليمرادپور در گفت وگو با خبرنگار نشريه رميس 
افــزود: در واحد ICT جمعاً 15 نفــر و در واحد فروش 
نيز 7 نفر مشــغول به كار هستند كه مسؤوليت فروش 
پروژه هايی را دارند كه سرويس خدمات داشته باشد؛ مثل 

پروژه های امنيتی كه راه حل فروخته می شود.
وی در باره جزئيات پروژه ديتاسنتر قم كه اخيراً رميس 
برنده مناقصه آن شده است، گفت: سال 1389 مناقصه 
اين پروژه برای 9 ديتاسنتر برگزار شد كه به دليل وجود 
برخی مشكلات، اين مناقصه ابطال شد. در سال جاری 
مناقصه ديگری برگزار شد كه طی آن شركت رميس با 
ارائه رزومه مناســب و حداقل قيمت، برنده مناقصه شد. 
اين پروژه در خرداد ماه ســال جاری به شــركت رميس 

ابلاغ شد كه در حال حاضر مراحل اجرايی خود را سپری 
می كند. تا الان هم بين 8 تا 10درصد فاز شناخت اوليه، 

اجرا و انتخاب محل توسط كارفرما انجام شده است.
عليمرادپور افزود: كار تهيه تجهيزات لازم برای پروژه 
انجام شده است و اكنون در حال انجام زيرساخت فيزيكی 

و طراحی های مورد نياز هستيم.
كارشناس فروش سرويس های واحد ICT )فن آوری 
پيشرفته( شركت رميس ادامه داد: مدت زمان پيش بينی 
شده برای اجرا و اتمام اين پروژه 9 ماه است كه دقيقاً و 

مطابق با برنامه زمان بندی شده در حال پيشرفت است.
عليمرادپور تصريح كرد: در مورد اين پروژه يك ميليارد 
و نهصد ميليــون تومانی بايد بگويم كه اين پروژه، يك 
پروژه ملی اســت و قرار است به عنوان ديتاسنتر جهان 

تشيع معرفی شود.
كارشناس فروش سرويس های واحد ICT )فن آوری 
پيشرفته( شــركت رميس در بخش دوم از صحبت های 

خود در باره پروژه ديتاســنتر شــركت پخش و پالايش 
گفت: اين پروژه در حال حاضر به اتمام رســيده اســت. 
قرارداد اين پروژه در ســال 1389 منعقد شد. تجهيزات 
لازم در همان ســال وارد و اهداف عملياتی شد. در اين 
پروژه ديتاسنتر برای ســاختمان غدير شركت پخش و 

پالايش تدارک ديده شد.
عليمرادپور ادامه داد: اين ديتاسنتر قرار بود در طبقه دوم 
ســاختمان غدير اجرا شود ولی با توجه به شرايط موجود 

و درخواست كارفرما به طبقه منهای سوم تغيير يافت.
كارشناس فروش سرويس های واحد ICT )فن آوری 
پيشــرفته( شركت رميس در پايان تصريح كرد: قرار شد 
پس از كارشناســی فضای ديتاســنتر افزايش پيدا كند. 
ديتاسنتر فعلی تحويل موقت شده است. اين پروژه قرار 
بود ظرف مدت چهار ماه و نيم عملياتی شود كه به دليل 
افزايش بيســت و پنج درصدی حجم قرارداد شش ماه 

طول كشيد.

سرپرست امور اداری شركت رمیس:

گفت وگو با كارشناس فروش سرويس های واحد ICT )فن آوری پیشرفته( شركت رمیس

کم کاری درباره
 فعالیت های رفاهی را 

جبران می کنیم

مجری پروژه دیتاسنتر جهان تشیع شد

محبوبی گفت: متأســفانه به دليل حجم بالای كار در 
واحد اداری و كمبود نيروی انسانی، برخی از برنامه های در 
نظر گرفته شده را اجرا نكرديم. در واقع آقای غياث الدين، 
مديرعامل شــركت مجوز برگزاری و اجرای برنامه های 
متعددی را به ما داده اند، اما كم كاری ما باعث شده برخی 
از برنامه ها انجام نشوند كه اميدواريم از اين به بعد بتوانيم 

تنوع بيشتری به برنامه های واحد اداری ببخشيم.
وی افــزود: البته بايد اين نكته را هم اشــاره كنم كه 
شركت ما تيم فوتسال هم داشت و سالنی هم برای اين 
منظور تدارک ديده شــده بود، اما به دليل عدم استقبال 
كاركنان كه دليل اصلی آن دوری محل سالن بود، سالن 
را پس داديم و هنوز نتوانسته ايم سالنی در نزديك شركت 

كه نياز بچه ها را مرتفع كند، پيدا كنيم.
سرپرســت امور اداری شــركت رميــس در خصوص 
برنامه های واحد اداری تا پايان ســال جاری، به مراســم 
جشن دهمين سالگرد تأسيس شركت رميس در مهر ماه 
سال جاری اشاره كرد و گفت: اميدواريم جبران كم كاری 
نيمه اول سال را كرده و در 6 ماهه دوم بيشتر در خدمت 

پرسنل باشيم.

رمیس
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مجيد مزارئه، رئيس بخش تعمير و نگهداري شــركت 
رميس جزو اولين ها و قديمی ترهای شركت است.

اين مدير قديمي شركت رميس در گفت وگو با خبرنگار ما 
از روزهاي اولي می گويد كه به اتفاق دوست و همكار قديمي 
خود، مهندس غياث الدين استارت بازگشايي شركت را زدند.
مهندس مزارئه در اين باره اظهار داشــت: بنده با جناب 
مهندس غياث الدين يك دوستي ديرينه داشتم و پيشتر نيز 
با هم همكار بوديم تا اينكه ايشان در سال 80 به بنده و چند 
نفر ديگر پيشنهاد تأسيس شركت رميس را دادند. من هم به 
دليل شناخت كامل از مهندس غياث الدين و همچنين پلن و 
نقشه كاري مناسب، ضمن استقبال از اين پيشنهاد، يكي از 

سرمايه گذارهاي شركت نيز شدم.
وي ادامه داد: از سال تأسيس يعني مهر ماه سال 1380، 
به جز ســهام داري در دو سمت مشغول به كار شدم. هم 
مسؤول خريد شركت و هم مدير فروش بخش كامپيوترهاي  
شخصی شركت بودم. از مهر ماه سال 1383 فيلد كاري بنده 
به طور كلي عوض شد و من به بخش تعمير و نگهداري 
منتقل شدم و به عنوان سرپرست بخش پروژه هاي واحد 

تعمير و نگهداري مشغول به كار بودم.
مجيد مزارئه در ادامه ســخنان خود با اشــاره به ديگر 
سمت هاي خود در شركت رميس افزود: از ابتداي سال 89 
باز هم بنده تغيير سمت داشتم و اين بار به جاي سرپرست 
بخش پروژه هاي واحد تعمير و نگهداري، به عنوان رئيس 

اين بخش انتخاب شدم.
وي در ادامه ســخنان خود پيشرفت شركت رميس را از 
ابتداي تأسيس تاكنون بسيار چشمگير و قابل توجه عنوان 
كرد و گفت: خوشــبختانه شركت به دليل وجود نيروهاي 
كليدي در ابتداي ثبت شــركت و راهبري خيلي موفق و 
همچنين به پشتوانه مديريت مناسب، نيروي انساني توانا و 
دانش فني بالا به نسبت شركت هاي هم طراز خود موفق تر 
عمل كرده اســت و حتي مي تواند با ادامه اين روند از رشد 

بيشتري هم برخوردار گردد.
رئيس بخش تعمير و نگهداري شــركت رميس گفت: 
شركت ما مي تواند با به خدمت گرفتن دانش، آينده بسيار 

روشني را داشته باشد و من كاملًا به اين موضوع ايمان دارم.
مزارئه در ادامه ســخنان خــود جايگاه رميس را محكم 
دانســت و خاطر نشــان كرد: ما بايد براي آينده شركت 
سياست گذاري مشخصي داشته باشيم و بدانيم كه هدف 
رميس در آينده چه چيزي است و اگر قرار است شركت رشد 
بيشتری كرده و بزرگتر شود، تا چه ابعادي بايد جلو برود تا 

ناگهان به مشكلي برنخوريم.
وي تأكيد كرد: ما اگر خواهان بزرگتر شدن شركت هستيم 
بايد با يك پشتوانه محكم علمي و يك نقشه راه مناسب 
هم براي مديريت و هم براي نيروي انســاني جلو برويم؛ 
چرا كه مديريت در واحد كوچكتر راحت تر انجام مي شود و 
واحد بزرگتر بايد مديريت قوي تر و پلن و نقشه مناسبتري 
داشته باشد، لذا بنده خواهان اين هستم كه براي آينده اين 
سياست گذاري ها مشخص شود و نشان داده شود كه هدف 

و ابعاد شركت در آينده چگونه است.
مدير بخش واحد تعمير و نگهداري در ادامه ســخنان 
خود به يك پيشنهاد ديگر براي توسعه شركت اشاره كرد 
و افزود: يكي از منابع ما در اين شــركت وجود نيروهاي 
انساني توانمند اســت كه حدود نيمي از آنها در همين 
واحد تعمير و نگهداري مشغول به فعاليت هستند. بنده 
پيشنهاد مي كنم براي اينكه اين نيروها از انگيزه بيشتري 
برخوردار باشند، از حمايت هاي بيشتري بهره منده شده و 

مزايايي هم براي آنها در نظر گرفته شود.

وی افزود: با اين كار ضمن تشويق كردن اين نيروها، آنها 
براي ادامه كار دلگرم  تر شده و به شركت پاي بندتر مي شوند 
و همچنين اين كار مي تواند شركت را با نيروهاي انساني 

قوي ضمانت كند.
مزارئه در ادامه در پاســخ به اين سؤال كه آيا تا به حال 
پيشنهادي از شــركت هاي ديگر داشته است و چطور اين 
پيشــنهادها را قبول نكرده است، گفت: مطمئناً هر كسي 
در زمان كاري خود با چندين مورد پيشــنهاد كاری مواجه 
مي شود، ولي در مورد بنده كه جزو سرمايه گذارهاي شركت 
هم بودم، اين پيشنهادها مطمئناً مانند كارمندهاي عادي 
تأثيرگذار نبوده است، ولي اگر سرمايه گذار هم نبودم باز هم 
از رميس نمي رفتم؛ چرا كــه در حال حاضر بنده ديگر به 
عنوان سرمايه گذار در شركت حضور ندارم و بعد از 10 سال 
كار، هم به شــركت علاقه مند شده ام و هم پايبند، ضمن 
اينكه رميس به من انگيزه كار مي دهد لذا من كماكان در 

شركت با علاقه تمام كار مي كنم.
وي خاطرنشــان كرد: من بعد از پايان واگذاري سهامم 
مي توانستم از شركت خارج شوم و حتي شرايط آن را هم 
داشــتم، ولي به دليل علاقه وافر به شركت از اين موضوع 

صرف نظر كردم.
مزارئه در پايان گفت: اميدوارم رميس هر روز بالاتر از روز 
گذشته قرار گيرد و با مشخص شدن سياست گذاري هاي 

كلان، در آينده بتواند جايگاه خود را محكم تر سازد.

رئیس بخش تعمیر و نگهداري:

رمیسبا تهيه نقشه راه، آینده            را تضمين می كنيم

گردآورنده: رویا رحيم زاده
 ،  InfoWorld Tech رقابــت ســالانه در 
سرورهای Blade شركت HP به عنوان بهترين 
نوع ســرورهای Blade در سال 2011 انتخاب و 
 IBM و Dell معرفی شد. در اين رقابت سرورهای
 Blade نيز شركت داشتند كه در نهايت سرورهای
شــركت HP مجموعاً از لحاظ كارآيی، ويژگی ها، 
قابليت ها، ابزار مديريتی، گسترش پذيری و قيمت در 
رده برتر قرار گرفتند. برای كسب اطلاعات بيشتر به 

سايت زير مراجعه شود:

http://www.infoworld.com/d/infoworld/infoworlds-2011-technology-the-year-
award-winners-285&current=4&last=1#slideshowTop

HP 
BladeSystem is 
a Winner in the 
2011 InfoWorld 
Technology of 
Year Awards
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ســاختمان واحد آموزش شركت رميس تا چندی پيش 
واحدهای ديگری از اين شركت را نيز در دل خود جای داده 
بود، اما امروز اين ساختمان واقع در خيابان زرتشت غربی 
تنها به فعاليت های آموزشی اين شركت اختصاص دارد كه 
بيانگر ميزان گسترش اين واحد و اهميتی است كه مديران 

شركت رميس به بحث آموزش در شركت خود می دهند.
با آرش دهقان، مدير واحد آموزش شركت رميس درباره 
فعاليت های انجام شده در اين واحد طی نيمه نخست سال 
جاری و برنامه های پيش روی اين واحد تا پايان ســال، به 

گفت وگو نشستيم.
دهقان در اين باره گفــت: در حال حاضر دوره هايی كه 
بر آنها تمركز داريم و سرفصل ها و برنامه های اصلی واحد 
آموزش را تشــكيل می دهند شــامل برگزاری دوره های 
سيسكو، HP، VMWare و دوره های جونيپر است كه 
اين دوره ها را هم به صورت قراردادی با شركت ها، نهادها و 

سازمان ها و هم به صورت آزاد برگزار می كنيم.
وی افــزود: همچنين در حال حاضــر توانايی برگزاری 
دوره هــای رســمی را داريم و دوره های رســمی جونيپر، 
 VMware و دورهIPEXPERT  با استاندارد  CCIE
از جمله اين دوره های رسمی هستند، ضمن اين كه در پاييز 

يك دوره رسمی ITIL EXPERT نيز برگزار كرديم.
مدير واحد آموزش شركت رميس تصريح كرد: افزايش 
تعداد دوره های رسمی برگزار شده از جمله برنامه های اصلی 
ما به شــمار می رود. دهقان ادامه داد: مخاطبان ما كسانی 
هســتند كه به صورت حرفه ای در واحــد های آی تی و 
شبكه فعاليت می كنند و بر اين اساس تجهيزات كلاس ها و 
دوره های ما طوری است كه كاملًا پاسخگوی نياز دوره های 
حرفه ای شبكه اســت. وی در ادامه افزود: البته در تلاش 

هســتيم تا تعداد مخاطبان عمومی مان را افزايش دهيم و 
بر اين اساس با اطلاع رسانی مطلوب سعی داريم به اهداف 
مدنظر دســت يابيم. مدير واحد آموزش شــركت رميس 
تصريح كرد: برخی  از دوره های  ما مخصوص قراردادهايی 
است كه شركت رميس با متقاضيان خود منعقد كرده است 
و برخی ديگر نيز به قراردادهای داخلی شركت های ديگری 
برمی گردد كه در همين زمينه فعاليت كرده و با واحد آموزش 
رميس طرف قرارداد هســتند. وی اظهار داشــت: بخش 
اعظمی از فعاليت های ما از طريق ســايت شركت رميس 
اطلاع رســانی می شود و درصدد هســتيم برنامه فروش، 
برنامه های خاص شركت و در مجموع، اطلاع رسانی كامل 
فعاليت های شــركت را نيز از طريق وب انجام دهيم كه 
اين امر به زودی انجام می شود. دهقان با اشاره به اين كه 
تمامی كلاس ها در ساختمان آموزش برگزار می شود، درباره 
مدرسان اين دوره های آموزشی گفت: با اطمينان می توانم 
اعلام كنم كه اســاتيد حاضر در دوره های آموزشی ما جزو 
متخصص ترين اساتيدی هستند كه در زمينه شبكه مشغول 
فعاليت هستند. اكثر آنها گواهينامه های بين المللی دارند و 
تجربه كار در پروژه های مختلف ملی را دارا هستند و ادعا 

می كنم كه در كار خود بهترين به شمار می آيند.
وی تصريح كــرد: برنامه ای كه به طــور خاص برای 
مخاطبان عمومی مان داريم اين است كه جلسات مشاوره 
تخصصی برای مخاطبانی كه نمی دانند چه مسيری را بايد 
انتخاب كنند، برگزار می كنيم. در واقع كســانی كه نياز به 
راهنمايی دارند، پيش از ثبت نام با اساتيد ما جلسات مشاوره 
دارند و اســاتيد ما با تسلط كامل، راهنمايی های لازم را به 
مخاطبان در مورد اين كه در چه زمينه های وارد شوند، ارائه 
می كنند. به باور ما، اين اساتيد بهترين كسانی هستند كه 

می توانند مخاطبان خود را راهنمايی كنند؛ ضمن اين كه بايد 
گفت اين جلسات مشاوره رايگان است و شركت كنندگان در 
اين جلسات، هيچ الزامی برای ثبت نام در كلاس ها ندارند 

و هيچ تعهدی از اين بابت برعهده آنها گذاشته نمی شود.
مدير واحد آموزش شركت رميس گفت: برخلاف برخی 
از مكان های آموزشی كه مخاطبان را با مشاوره های هدفدار 
به سمت و سوی خاص و ثبت نام اجباری سوق می دهند، به 
اساتيد شركت رميس اعلام شده است كه مشاوره ها به هيچ 
وجه با چنين اهدافی آميخته نشود و صرفاً برای آشنايی و 

راهنمايی مخاطبان انجام گيرد.
دهقان افــزود: مجموع كلاس های برگزار شــده واحد 
آموزش شركت رميس در سال گذشته به حدود 70 كلاس 
و دوره رســيد. از ابتدای ســال جاری تا امروز كه در نيمه 
نخست ســال 1390 به سر می بريم، 55 كلاس آموزشی 
برگزار شده اســت و اميد داريم تا پايان سال 1390، تعداد 
كلاس های آموزشی خود را به بالای 100 دوره برسانيم كه 

رشد قابل توجه و مناسبی به شمار می رود.
مدير واحد آموزش شركت رميس در ادامه اظهار داشت: 
قطعاً يكی از عمده رويكردهای شركت رميس، حفظ سطح 
بالای كيفيت كلاس ها بوده و خواهد بود؛ چرا كه افرادی 
كه در كلاس های ما شركت می كنند، مراجعان و مخاطبان 
ساير بخش های شركت نيز هستند، لذا ضمن علاقه خود 
برای افزايش سطح كيفی كلاس ها و متعاقب آن افزايش 
رضايــت مخاطبان، چون اين موضوع بر روند كار ســاير 
بخش های شركت تأثيرگذار است، ما تمامی تلاش خود را 
برای ارتقای سطح كيفی دوره های آموزشی به كار می بريم. 
كيفيت بالای آموزشی اهميت فراوانی برای ما دارد و صرفاً 
قصد نداريم تا همچون برخی از مجريان دوره های آموزشی، 
دوره و كلاســی برگزار كنيم. شاهد اين موضوع هم رشد 
70درصدی تعداد اســاتيد همكار با واحد آموزش شركت 
رميس در سال جاری نسبت به سال 1388 است كه نشان 
می دهد رميس تا چه ميزان خود را متعهد به حفظ و ارتقای 

كيفيت دوره های آموزشی برگزار شده می داند.
دهقان افزود: در سال جاری به صورت كاملًا جدی بحث 
اطلاع رسانی دقيق از طريق وب را در دستور كار داريم و خود 
من تمامی فعاليت های اصلی خود را برای انجام اين مهم 
معطوف كرده ام. مدير واحد آموزش شركت رميس تصريح 
كرد: دوره های بالادســتی Expert ITIL كه نخستين 
دوره برگزاری كامل آن در كشــور ايران به شمار می رود، 
توسط شــركت رميس و با همكاری يك شركت اروپايی 
برگزار می شود. مدرس اصلی ما يكی از اساتيد اروپايی است 
كه تا امروز استقبال خوبی از آن صورت گرفته است. ضمن 
اين كه اشاره به اين موضوع خالی از لطف نيست كه در حال 
حاضر دو كلاس جديد نيز در واحد آموزش تجهيز كرده ايم 

كه در حال حاضر مورد بهره برداری قرار گرفته اند.
دهقان در پايان اظهار داشت: حمايت مديران ارشد شركت 
رميس طی يك سال گذشته از واحد آموزش بسيار مطلوب 
و مناسب بوده است كه جا دارد همين جا از تمامی آنها تشكر 
و قدردانی كنم. همچنين از تمامی همكاران واحد آموزش 
شركت كه با جديت پيگير كارها بوده و عامل اصلی رشد 

واحد آموزش به شمار می روند، تشكر و قدردانی می كنم.

مدير واحد آموزش شركت رمیس:

نخستین دوره پکیج کامل آموزشی
 رسمی                                  

در ایران را برگزار می کنیم
ITIL EXPERT
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 علی بيزمارك
می دانيم  كه  طور  همان 
هارد ديســك از مهمترين 
اجزای يك سيستم است كه 
آن  روی  اطلاعات  تمامی 
ذخيره می شــود. اطلاعات 
بر روی اين حافظه با قطع 
جريــان برق از بين نمی رود و نوع دسترســی به آن به 
صورت تصادفی است. اولين هارد ديسك در سال 1956 
به وسيله شركت IBM معرفی شد. اولين هارد ديسك 
با ظرفيت پايين و هزينه بالايی توليد شد و طی ساليان 
پس از توليد اولين هارد ديسك به مرور ظرفيت افزايش 
داده شــد و هزينه نيز كاهش پيدا كرد. هارد ديسك ها 
در اندازه و سايزهای مختلفی توليد می شود. اولين هارد 
ديســك با دارای ابعاد بزرگی بــود و فضای زيادی در 
يك سيستم را اشــغال می كرد، ولی به مرور اين اندازه 
نيز كاهش پيدا كرد. ابعاد هارد ديســك ها از ابتدا 8اينچ، 
5.25اينچ، 3.5اينچ، 2.5اينچ، 1.8اينچ، 1اينچ و 0.85اينچ 
است. امروزه در بازارهای جهانی هارد ديسك هايی با ابعاد 
3.5اينچ، 2.5اينچ و 1.8اينچ به فروش می رسد و به طور 
مشخص روی سرورهای HP هارد ديسك هايی با ابعاد 

3.5اينچ و 2.5اينچ را می توان نصب كرد.
در جدول شــماره 1 مقايســه ای بين ايــن نوع هارد 
ديســك ها از نظر ابعاد و ظرفيت و سال توليد انجام شده 
اســت. از مواردی مهمی كه در يك هارد ديسك تعريف 
می شود Access Time اســت و آن عبارت است از 
زمانی كه پس از وارد شــدن فرمان می توان به اطلاعات 
بر روی هارد ديسك دســت يافت. اين زمان به سرعت 
  Head چرخش صفحه هارد ديســك و سرعت حركت

بستگی دارد كه در ادامه مقاله به آنها اشاره خواهد شد.
از معيارهای مهم ديگر Seek Time است كه عبارت 
اســت از مدت زمانی كه طول می كشد تا هد خواندن و 
نوشــتن به صفحه ای برسد كه اطلاعات روی آن ذخيره 
 Rotation Time شده است. اين سرعت بستگی به
نيز دارد و آن عبارت اســت از زمانی كه طول می كشــد 
تا هد پــس از پيدا كردن صفحــه )Seek Time( به 
ســكتوری برســد كه اطلاعات روی آن قــرار دارد. از 
ديگر موارد مهم در انتخاب يك هارد ديســك ســرعت 
چرخش صفحه در دقيقه اســت كه بــر روی زمان های 
 RPM ذكر شــده موارد فوق تأثير دارد. به اين سرعت
گفته می شود. در  )revolutions per minute(
جدول شماره RPM ،2های مختلف هارد ديسك ها را 

كه از ابتدا توليد شده است، می توان مشاهده كرد.

 :IDE 1- هارد دیسك
از اولين مدل های هارد ديســك است كه اطلاعات 
را به صورت parallel و به شــكل 16 بيتی ارســال 
 Parallel ATA می كند. نام ديگر اين تكنولــوژی
اســت. اولين مدل اين هارد ديسك به وسيله كمپانی 
western Digital  توليد و به بازار عرضه شد. اين 

كمپانی اين مدل را IDE نيز نام گذاری كرد.
برای اتصال هارد ديسك با اين تكنولوژی به سيستم 
از كابل های 40 پين استفاده می شود كه در شكل شماره 

2، اين نوع كابل نشان داده شده است.
اين تكنولوژی دارای خانواده های مختلفی است كه در 

معرفی انواع
 هارد دیسک

سال تولید

1983

1988

1999

حداکثر ظرفیت تا امروز

TB 4

TB 5/1

320GB

Height

25.4mm

7-15mm

5.8mm

Width

102mm

69.9mm

54mm

Form Factor

3.5”

2.5”

1.8”

Rotational speed [rpm]

15000

10000

7200

5400

4800

جدول شماره 1- مقایسه سایز هارد دیسك های مختلف

جدول شماره 2- سرعت چرخش هد هارد دیسك ها

ID
E ك

س
 دی

ارد
- ه

ه 1
مار

 ش
كل

ش
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جدول شماره 3، مقايسه ای بين آنها انجام شده است.
 در جديدتريــن مدل اين نــوع تكنولوژی بالاترين 

سرعت ارسال اطلاعات 133MB/s است.

Serial ATA (SATA): -2  
 ايــن تكنولــوژی بــه عنوان 
 ATA جايگزينی برای تكنولوژی
معرفی شده اســت. اين مدل در 
سال 2003  معرفی و به بازار ارائه شد. 
از مزيت های اين تكنولوژی نسبت به ATA كم شدن 
تعداد پين های رابط ارتباطی هارد ديسك از 40 پين به 
7 پين اســت. مزيت های ديگر اين تكنولوژی افزايش 
 HOT سرعت انتقال اطلاعات و استفاده از تكنولوژی
Swap است. اين تكنولوژی در سال 2008، 99درصد 
از بازارهای كامپيوتر های خانگی را در دست داشت. اين 
نوع هارد ديسك دارای سه خانواده مختلف است كه كه 

تفاوت آنها در سرعت انتقال اطلاعات است.
در جدول شماره 4، اين ســه خانواده به هم مقايسه 

شده است:
 SATA از خصوصيــات ديگر هارد ديســك های

می توان به موارد زير اشاره كرد:
* طراحی برای كاركرد 24 ساعته

* كارايی پايين تر از كلاس Enterprise اما بهتر 
PATA از

* طراحــی برای I/O ترتيبی و I/O تصادفی پايين 
در حد 10-20درصد

 SCSI(Small Computer System -3 
Interface)

 اين مدل از هارد ديســك كه عموماً برای سازمان ها 
مورد استفاده قرار می گيرد در سال 1978 توليد و به بازار 
عرضه شد. طی ساليان پس از آن تغييراتی در مدل اوليه 
 SCSI داده شد و با رده های مختلف، ولی با همان نام
به بازار عرضه شد. به دليل اين كه اين هارد ديسك ها 
با ســرعت 15000RPM نيز وجــود دارند از آنها برای 
سازمان ها و محل هايی كه نياز به ذخيره سازی و بازيابی 

اطلاعات با سرعت بالا باشد، استفاده می شود.
در جدول شــماره 5، انواع آن مورد مقايسه و بررسی 

قرار گرفته است.
 

 Serial Attached SCSI ( SAS) -4
اين تكنولوژی برگرفته از مدل SCSI است و نحوه كار 
آن به همان ترتيب است و از دستورهای SCSI برای ارسال 
اطلاعات استفاده می شود. نوع ارســال اطلاعات در اين 
تكنولوژی به صورت سريال است )در مدل SCSI نحوه 
انتقال اطلاعات موازی اســت( و دارای دو مدل با سرعت 
انتقال اطلاعات 3.0Gb/s و 6.0Gb/s اســت. اين مدل 
 15000RPM تكنولوژی دارای هارد ديسك هايی با سرعت
نيز هست و به همين دليل بيشتر در ديتاسنترها مورد استفاده 
قرار می گيرد. از اين تكنولوژی امروزه بر روی كامپيوترهای 
شخصی و سرورها استفاده می شود. برای اتصال اين نوع 
هارد ديســك بايد از كنترلرهای SAS نيز استفاده شود. 
اين تكنولوژی با تكنولــوژی SATA نيز همخوانی دارد 
 SAS را به كنترلر SATA و می توان هارد ديســك های
متصل كرد. معماری هارد ديســك های SAS براساس 

الگوی نشان داده شده در شكل شماره 6 است.
 دو خانواده از اين مدل  هارد ديســك ها توليد و به بازار 

عرضه شده است.
- 3.0G كه در ابتدا توليد شد و سرعت انتقال اطلاعات 

3Gb/s است.
- 6.0G كــه در ماه فوريه 2009 به بازار عرضه شــد و 

سرعت انتقال اطلاعات 6Gb/s است.

FC و FATA 5- هارد دیسك های
هارد ديســك های FC از پروتــكل FC برای انتقال 
اطلاعات استفاده می كنند كه باعث افزايش سرعت خواندن 
و نوشتن بر روی هارد ديسك می شود. اين پروتكل برای 
شبكه های ذخيره سازی )SAN( مورد استفاده قرار می گيرد. 
اين هارد ديسك ها به صورت ميانگين دارای زمان خواندن 
3.5ms و ميانگيــن تأخير زمان دسترســی به اطلاعات 
 ERP، 2 هستند و توصيه می شود برای نرم افزارهایms
 EMAIL، DATABASE، WEBSEREVR

ATA جدول شماره 3- انواع هارد دیسك های

IDE شكل شماره 2- رابط

SATA شكل شماره 3 – رابط
 جدول شــماره 4 – ســرعت انتقال در هارد دیسك های 

SATA

Standard

IDE (pre-ATA)

ATA-1

ATA-2

ATA-3

ATA/ATAPI-4

ATA/ATAPI-5

ATA/ATAPI-6

ATA/ATAPI-7

ATA/ATAPI-8

Maximum disk size 
(512 bytes sector)

2 GiB (2.1 GB)

128 GiB (137 GB)

128 PiB (144 PB)

Other Names

IDE 

ATA, IDE

EIDE,
Fast ATA,
Fast IDE,
Ultra ATA

EIDE

ATA-4,
Ultra ATA/33

ATA-5,
Ultra ATA/66

ATA-6,
Ultra ATA/100

ATA-7,
Ultra ATA/133

ATA-8

New Transfer Modes

PIO 0 

PIO 0, 1, 2
Single-word DMA 0, 1, 2
Multi-word DMA 0

Single-word DMA
modes dropped

Ultra DMA 0, 1, 2
aka UDMA/33

Ultra DMA 3, 4
aka UDMA/66

UDMA 5
aka UDMA/100

UDMA 6
aka UDMA/133
SATA/ 150

_

SATA revision 3.0

SATA revision 2.0

SATA revision 1.0

6000
mbit/s

3000
mbit/s

1500
mbit/s

600MB/S

300MB/S

150MB/S
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و ... در ســازمان استفاده شــود. هارد ديسك های كلاس 
 FATA و FC شــامل ديســك های Enterprise
است. هر دو اين هارد ديسك ها از اتصال دو پورت FC به 
صورت اينترفيس LOOP برخوردار هستند. ديسك های 
FC و FATA قابليت Hot plug دارند. اينترفيس های 
FC قابليت كارايی 2Gb/s و در حدود 200MB/S را دارا 
هستند. به طور كلی ديسك های FC دارای قابليت های 

زير هستند:
* طراحی برای كاركرد 24 ســاعته، چند كاربره و 

ARRAY كاربرد در
* بهتریــن كارایی در برابــر PATA، SATA و 

FATA
* طراحی برای I/Oهای ترتيبی و تصادفی بالا تا 

سطح 100درصد
Reliability بهترین *

ديسك های FATA نيز برای موارد زير طراحی شده اند:
* طراحی برای كاركرد 24 ســاعته، چند كاربره و 

ARRAY كاربرد در
* كارایی بهتر در مقابل دیسك های PATA و 

SATA
* طراحی برای I/O ترتيبی و تصادفی در حد 30درصد

تعريف I/O تصادفی به اين صورت اســت كه سيكل 
كاركرد )duty cycle( آن به عنوان درصد در نظر گرفته 

می شود. 
 FATA به عنوان مثال اين ســيكل برای ديسك های
حدود 30درصد اســت. اين بدان معنی اســت كه طراحی 
اين نوع ديســك برای سيكل كاركرد 18 دقيقه ای در 60 
دقيقه طراحی شده است. اين در حالی است كه ديسك های 
PATA/SATA برای فعاليت I/O تصادفی بالا طراحی 

SCSI شكل شماره 4 – هارد دیسك

نشده اند. 
I/O برای هم FC در حالی كه طراحی ديســك های
های ترتيبی بالا و هم I/Oهای تصادفی بالا در نظر گرفته 
شده است و طراحی ديسك های FATA در I/O ترتيبی 
برای ترافيك بالا و برای I/O تصادفی بالاتر از تكنولوژی 

PATA و SATA است.

 Serial Attached SCSI ( SAS) -1
 اين تكنولوژی برگرفته از مدل SCSI اســت و نحوه 
كار آن به همان ترتيب است و از دستورهای SCSI برای 
ارسال اطلاعات استفاده می شود. نوع ارسال اطلاعات در 
 SCSI اين تكنولوژی به صورت ســريال است )در مدل
نحــوه انتقال اطلاعات موازی اســت( و دارای دو مدل با 
سرعت انتقال اطلاعات Gb/s 3.0 و 6.0Gb/s است. اين 
مدل تكنولوژی دارای هارد ديسك های با سرعت 15000،  SAS شكل شماره 6 – معماری دیسك های

SCSI جدول شماره 5 – مقایسه انواع هارد دیسك های
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پروژه بازچينی شبكه ديتا از جمله پروژه های مهمی 
اســت كه توسط شــركت رميس طراحی و اجرا شده 

است. 
عليرضا حافظ صنعتی در خصــوص مراحل آغازين 
پروژه بازچينی شبكه ديتا به خبرنگار رميس می گويد: 
پروژه بازچينی شــبكه ديتــا  اولين پــروژه روترها و 
سوئيچ های اجاره ای شركت ارتباطات زيرساخت است 

و شركت رميس در مناقصه اين پروژه برنده شد.
مدير پروژه بازچينی شــبكه ديتــا در ادامه تصريح 
می كنــد: اين پــروژه در 28 ســايت )از مراكز اصلی 

ايران( در تمام ايران نصب و راه اندازی شده است. وی 
ادامه می دهد: در اين پروژه از پيشرفته ترين روترهای 
 10Gسيســكو ســری 7600 و 12000 و 4500 مدل
استفاده شده است. طبق زمان بندی مقرر شده بود اين 
پروژه را در مدت 4 ماه پياده سازی كنيم كه نهايتا طبق 

برنامه پيش رفت.
وی تصريــح می كند:  با توجه به دقت انجام شــده 
در مراحل نصب و راه اندازي و پياده ســازي اين پروژه، 
عملكــرد )Performance( و دســترس پذيــري 

)availability( مناسبي از شبكه را انتظار داريم.  

پروژه بازچینی شبکه دیتا 
با موفقیت به پایان رسید

مدير پروژه بخش ICT شركت رمیس:

RPM نيز می باشد و به همين دليل بيشتر در ديتاسنترها 
مورد استفاده قرار می گيرد. از اين تكنولوژی امروزه بر روی 
كامپيوتر های شــخصی و سرورها استفاده می شود. برای 
اتصال اين نوع هارد ديسك بايد از كنترلرهای SAS نيز 
استفاده شــود. اين تكنولوژی با تكنولوژی SATA نيز 
همخوانی دارد و می توان هارد ديسك های SATA را به 

كنترلر SAS متصل كرد. 
همچنين معماری ديسك های SAS بر اساس الگوی 

نشان داده شده در شكل شماره 6، است.
  دو خانواده از اين مدل  هارد ديســك ها توليد و به بازار 

عرضه شده است. 
- 3.0G كه در ابتدا توليد شد و سرعت انتقال اطلاعات 

3Gb/s است.
- 6.0G كــه در ماه فوريه 2009 به بازار عرضه شــد و 

سرعت انتقال اطلاعات 6Gb/s است. 
FC و FATA 1- ديسك های

هارد ديســك های FC از پروتــكل FC برای انتقال 
اطلاعات استفاده می كنند كه باعث افزايش سرعت خواندن 
و نوشتن بر روی هارد ديسك می شود. اين پروتكل برای 
شبكه های ذخيره سازی )SAN( مورد استفاده قرار می گيرد.  
اين ديســك ها به صورت ميانگين دارای زمان خواندن 
ms 3.5 و ميانگين تاخير زمان دسترســی به اطلاعات 
 ERP. 2 هستند و توصيه می شود برای نرم افزارهایms
 EMAIL. DATABASE. WEBSEREVR

و... در سازمان استفاده شوند.

SAS شكل شماره 5 – هارد دیسك

ديسك های كلاس Enterprise شامل ديسك های 
FC و FATA اســت. هر دو اين ديسك ها از اتصال دو 
پورت FC به صورت اينترفيس LOOP برخوردار هستند. 
ديســك های FC و FATA قابليت Hot plug دارند. 
اينترفيس های FC قابليت كارايــی 2Gb/s و در حدود 

200MB/S را دارا هستند.
به طــور كلی ديســك های FC دارای قابليت های زير 

هستند:
• طراحی برای كاركرد 24 ساعته، چند كاربره و كاربرد 

ARRAY در
FATA و PATA.SATA بهترين كارايی در برابر  •

• طراحی برای I/O های ترتيبی و تصادفی بالا تا سطح 
%100

Reliability بهترين •
ديسك های FATA برای موارد زير طراحی شده¬اند:

• طراحی برای كاركرد 24 ساعته، چند كاربره و كاربرد 
ARRAY در

SATA و PATA كارايی بهتر در مقابل ديسك های •
• طراحی برای I/O ترتيبی و تصادفی در حد %30

تعريف I/O تصادفی ¬به اين صورت است كه سيكل 
كاركرد )duty cycle( آن به عنوان درصد در نظر گرفته 
می¬شــود. به عنوان مثال اين سيكل برای ديسك های 
FATA حدود 30% اســت. اين بدان معنی اســت كه  
طراحی اين نوع ديسك برای سيكل كاركرد 18 دقيقه ای 
در 60 دقيقه طراحی شــده اســت. اين در حالی است كه 
ديسك های PATA/SATA برای فعاليت I/O تصادفی 
بالا طراحی نشــده¬اند. در حالی كه طراحی ديسك های 
FC بــرای هم I/Oهای ترتيبی بــالا و هم I/Oهای 
تصادفی بالا در نظر گرفته شده است و طراحی ديسك های 
 I/O ترتيبــی برای ترافيك بالا و برای I/O در FATA

تصادفی بالاتر از تكنولوژی PATA و SATA است.

SAS شكل شماره 6 – معماری دیسك های
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اگر اين جمله معروف كه نيروی انسانی بزرگترين سرمايه 
هر ســامانه و سازمانی اســت را باور داشته باشيم، متوجه 
خواهيم شــد كه بخش منابع انسانی در شركت رميس تا 
چه اندازه حائز اهميت اســت؛ چرا كه عمده جذب نيرو و 
ساماندهی نيروهای انسانی شركت برعهده اين واحد است. 
از همين رو از محسن تقيون، كارشناس منابع انسانی شركت 
رميس خواستيم تا زمانی را در اختيار ما قرار دهد و در باره 

عمده وظايف اين واحد توضيحاتی ارائه دهد.
محســن تقيون در ابتدا به برگزاری دوره اصول و فنون 
مذاكره برای مديران و سرپرستان شركت رميس اشاره كرده 
و گفت: دوشــنبه هجدهم خردادماه امسال، دوره اصول و 

فنون مذاكره را برای گروهی از مديران و سرپرستان شركت 
رميس در سالن همايش مؤسسه مطالعات و بهره وری منابع 

انسانی برگزار كرديم.
وی در تشــريح اهداف برگزاری ايــن دوره افزود: دكتر 
مسعود حيدری، از اعضای هيأت علمی سازمان مديريت 
صنعتــی كه لقب پدر علم فنون مذاكــره در ايران را به او 

داده اند، مدرس اين دوره بود.
كارشناس منابع انسانی شركت رميس در زمينه مطالب 
مطرح شــده در دوره اصول و فنون مذاكره گفت: در اين 
دوره در مــورد نحوه مذاكره، برگزاری جلســات مذاكره، 
سياست های رايج در جلســات و مذاكرات و يك سری از 
بايدها و نبايدهايی كه بايد در هنگام مذاكره به آنها توجه 

داشت، اشاره و در مورد آنها شرح داده شد. 
تقيون تصريح كرد: درصدد هستيم تا يك دوره آموزشی 
ديگر تحت عنوان »مديريت تغييــر و تغيير نگرش« را 
برگزار كنيم. ضمن اين كه روز پنجشــنبه بيست و دوم 
ارديبهشت ماه سال جاری نيز دوره آيين نگارش و مكاتبات 
اداری را برگزار كرديم كه 20 نفر از همكاران در آن دوره 
حضور داشتند. مدرس آن دوره دكتر بهادر باقری، دارای 
مدرک دكترای زبان و ادبيات فارسی بود كه طی آن دوره، 
نحوه صحيح نامه نگاری، اصول نگارش و مكاتبات اداری 
را تدريس كرد. بايد اشــاره كنم كه دوره آموزشــی آيين 
نگارش و مكاتبات اداری در ســاختمان آموزش رميس 

برگزار شد.
وی در ادامه و درباره فعاليت های بخش منابع انســانی 

شــركت رميس گفت: مهم ترين كار اين بخش جذب و 
استخدام نيرو و سرمايه انسانی مورد نياز شركت است. بخش 
منابع انسانی از ابتدای آغاز فرآيند جذب نيرو كه شامل انتشار 
آگهی استخدام، تفكيك و دسته بندی رزومه های دريافتی و 
ارسال رزومه ها برای مديران بخش های گوناگون است، تا 
انجام مصاحبه های اوليه، تست هوش، مصاحبه شفاهی با 
متقاضيان و ... در همه مراحل حضور اصلی را به عهده دارد.
كارشــناس منابع انسانی شركت رميس درباره شرايط و 
مدارک لازم برای جذب نيروی انسانی در شركت رميس 
گفت: يك ســری از شــرايط اوليه مانند داشــتن حداقل 
صلاحيت های لازم، انجام مصاحبه شفاهی، تست هوش، 
مصاحبــه اوليه و... برای تمامی علاقه مندان به فعاليت در 
شركت رميس در نظر گرفته و انجام می شود. بسته به نوع 
شغلی كه شركت نياز دارد نيز مدارک و سوابق لازم از آنها 
اخذ می شود. وی افزود: تمام دوره ها و كلاس های آموزشی 
كه برای پرسنل شركت ارائه می شود نيز از طريق بخش 

منابع انسانی انجام می پذيرد.
تقيون در ادامه و در پاســخ به سؤالی مبنی بر اين كه آيا 
شــركت در اين دوره ها اجباری است يا خير، گفت: روال 
شركت رميس بر اين است كه مطابق با نيازسنجی انجام 
شده، مشخص می شود برای هر شغلی چه نيازهای آموزشی 
لازم است، پس پرسنل آن بخش ملزم می شوند كه در دوره 
فوق شــركت كنند و آن دوره را پشت سر گذارند. فقط در 
شرايط خاصی است كه عدم حضور و غيبت همكاران را در 

دوره ها و كلاس های آموزشی قبول می كنيم.

كارشناس منابع انسانی شركت 
رمیس خبر داد:

برگزاری سه 
دوره آموزشی 
در شش ماه 
نخست سال 
جاری

به گفته خودش، 10 سال است كه وارد شركت رميس 
شده و نخستين نيروی استخدامی اين شركت است. علی 
بيزمارک، مدير پروژه شــركت رميس است كه با وی در 
خصوص پروژه های NOC هرمزگان و ســازمان بنادر 
گفت وگويی انجام داده ايم تا از روند پيشرفت اين پروژه ها 

بيشتر مطلع شويم.
بيزمارک درباره تعــداد نيروهايی كه به طور ميانگين 
در پروژه های شركت رميس كار می كنند، گفت: اين امر 
بستگی به نوع پروژه و مرحله ای است كه آن پروژه در آن 
قرار دارد كه به تبع، در هر نقطه ای تعدادی از نيروها كم 
شده يا اضافه می شوند. وی در ادامه در باره جزئيات پروژه 
NOC هرمــزگان گفت: پروژه NOC مربوط به بندر 
شهيد رجايی در 10 كيلومتری شهر بندرعباس است و از 
نام هم مشخص است كه هدف از پروژه NOC ايجاد 
اتاق مانيتورينگ است. مدير پروژه شركت رميس تصريح 
كرد: در اين پروژه، بندر شــهيد رجايی برای ديتاسنتر و 
سازه اش درخواســت اتاق مانيتورينگ داشت كه شامل 
زيرســاخت فيزيكی )كف كاذب، سقف كاذب، روشنايی، 
كولينگ و...( و همچنين نصب نرم افزارهايی كه به وسيله 
آنها مانيتورينگ تجهيزاتش را انجام دهد، می شد. ما نيز 
در ابتدا طراحی های لازم را انجام داديم و نيازسنجی لازم 

برای تعيين و مشخص كردن نوع نرم افزارها و تجهيزات 
را به پايان رسانديم.

بيزمــارک ادامه داد: بعد از مرحله طراحی، برای اجرای 
زيرســاخت فيزيكی، پيمانكار انتخاب شــد. بعد از اتمام 
ساخت زيرســاخت فيزيكی توسط پيمانكار، تجهيزات و 
نرم افزارها در محل نصب شد و پس از آن اطلاعات لازم 
 ،LCD وارد نرم افزارها شد. پس از نمايش اطلاعات روی

سيستم مانيتورينگ راه اندازی شد.
مدير پروژه شركت رميس ادامه داد: تمامی اين فعاليت ها 
توسط نيروهای شــركت رميس انجام شد كه طی اين 
مدت، نيروهای شاغل در پروژه از حداقل 2 نفر تا حداكثر 
8 نفر در نوسان بودند. بيزمارک در ادامه اين گفت وگو در 
خصوص پروژه سازمان بنادر و دريانوردی ايران گفت: اين 
پروژه مربوط به واحد حراست سازمان بنادر و دريانوردی 
است كه در 12 مركز معرفی شده از سوی كارفرما انجام 
می شود. اين دوازده مركز عبارتند از: تهران )دفتر مركزی(، 
مركز خرمشهر، مركز آبادان، مركز بندر امام)ره(، مركز بندر 
بوشهر، مركز بندر شهيد باهنر، مركز بندر لنگه، مركز بندر 
شهيد رجايی، مركز بندر چابهار، مركز بندر اميرآباد، مركز 

بندر نوشهر و مركز بندرانزلی.
وی افزود: فعاليت اصلی ما در اين پروژه مربوط به انجام 

كارهای تجهيزات غيرفعال )كابل كشی، شبكه، كابل كشی 
فيبر نــوری، نصب UPS( و انجــام كارهای مربوط به 
تجهيزات فعال كه شــامل سرورها، ســوييچ ها، روترها، 
تجهيزات امنيتی، سيستم عامل ها و تنظيمات مربوط به 
آن است. بيزمارک تصريح كرد: اين پروژه جزو پروژه های 
بزرگ شركت رميس اســت كه در گام نخست كارهای 
مربوط به نصب تجهيزات غير فعال در تمامی بنادر مذكور 
انجام می شــود كه اين كار در حال حاضر به اتمام رسيده 
اســت و در حال نهايی سازی فاز طراحی هستيم. بعد از 
آن نيز به مرحله نهايی كه اجرای تجهيزات فعال است، 
خواهيم پرداخت كه پيش بينی می شود تا اواسط مهر ماه 

سال جاری به پايان برسد.
وی ادامــه داد: در اين پروژه برنامه زمان بندی ما برای 
اتمام پروژه شــش ماه بوده اســت كه خوشبختانه طبق 
برنامه ريزی پيش می رويم. در مراحل مختلف اين پروژه 
نيز حدود 14 تا 15 نفر از كاركنان رميس كه همگی جزو 
كارشناسان ارشد و متخصص هستند، حضور فعالی دارند، 
ضمن اين كــه در اين پروژه علاوه بر كارفرما، ناظر هم 
حضور دارد. مدير پروژه شركت رميس در پايان ضمن ابراز 
رضايت از روند انجام فعاليت ها، از مديران شركت رميس 

و كاركنان اين شركت، تشكر و قدردانی كرد.

علی بیزمارک، مدير پروژه رمیس:

 رمیسفعالیت های  مطابق برنامه زمان بندی پیش می رود
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اكثر سازمان ها به اين مسأله واقف نيستند كه وجود استرس 
در كاركنان، هر ساله چه هزينه ای برای آنان به همراه دارد. با 
در نظر گرفتن نقش استرس در 60 تا 90درصد از مشكلات 
پزشكی، ســازمان ها ديگر نمی توانند هزينه های ناشی از 
مراقبت پزشكی كاركنان را كه در اثر استرس به وجود می آيد، 
ناديده بگيرند. تحقيقات نشان می دهد كه وجود استرس به 
هزينه های انجام كار به طرق مختلف افزوده و ســلامت و 
بهره وری كاركنان را به خطر می اندازد. در اينجا به برخی از 

پيامدهای استرس در كاركنان می پردازيم:

غيبت از كار
ميزان عقب افتــادن از كار در كاركنانی كه از وجود 
اســترس رنج می برند، چه به دليل فشــار كاری و چه 
مشكلات پزشكی، بالا اســت. طبق تحقيقات منتشر 
شده در ژورنال پزشــكی آمريكا، احتمال غيبت كاری 
كاركنانی كه دچار اســترس بالايی هستند، پنج بار در 
سال گزارش شده است. هزينه های جايگزينی، جبران 
از كارافتادگی و بهره وری از دســت رفته، غيبت های 

كاری را به پيامدی پر هزينه تبديل می كند.

شكایات
مسأله شكايت كردن نه تنها در ميان كارگران بلكه 

در روابط بيــن كارمندی نيز در حال افزايش اســت. 
احســاس بی قدرتی عامل بزرگی در بــه وجود آمدن 
اســترس و نوعی حس انتقام است. زمانی كه به افراد 
احساس بی فايده بودن و نداشتن كنترل بر زندگی شان 
دســت می دهد، احتمال زيادی وجــود دارد تا به هر 
اقدامی  متوسل شوند. بســياری از سازمان ها به دليل 
ترس از فراهم شدن شرايط برای دادخواهی كاركنان، 
نسبت به شناســايی و برخورد با استرس در كاركنان 
خود اكراه دارند، با اين حال كشــف عوامل استرس زا 
و رسيدگی به آنها بهترين شيوه عمل برای سازمان ها 
است. چنانچه سازمانی نســبت به مشكلات كاركنان 
خــود بی اهميت بوده و آنها را ناديــده بگيرد، احتمال 
شــكايت كاركنان به مراتب بيشتر خواهد بود تا آنكه 

مشكلات را شناسايی كرده و هدايت كند.

تصادفات
اســترس باعث كاهش تمركز، مشــغوليت فكری و 
فرسودگی می شود. با افزايش مطالبات كاری و فشارهای 
زمانی، توجه كمتری نســبت به نكات امنيتی، استفاده 
از تجهيزات مناسب و مكانيســم های كاری مناسب با 
انسان می شود. افرادی كه دارای استرس بالا هستند به 
ميزان 30درصد بيشتر در معرض سوانح كاری قرار دارند. 

شكايات ناشی از سوانح كاری نوعی تأثير روان شناسی را 
نيز با خود به همراه دارد. ارتباط ميان اســترس، رضايت 
كاركنان و شكايات را نمی توان ناديده گرفت. مطالعه ای 
روی 3020 كارمند هواپيمايی نشان داد، كاركنانی كه به 
ندرت از كار خود رضايت داشتند، دو و نيم برابر بيشتر از 
كاركنانی كه تقريباً هميشه از كار خود احساس رضايت 

می كردند، از درد كمر شكايت داشتند.

اشتباه در قضاوت و عمل
زمانی كه افراد تحت فشــار عصبی قرار دارند، مدام 
به مشكلات خود فكر می كنند. فشار عصبی همچنين 
می تواند منجر به كوته فكری و تنگ نظری شود و اين امر 
به نوبه خود موجب می شود تا كارمند نسبت به اشارات 
محيطی و اطلاعات مورد نياز بــرای اتخاذ تصميمات 
مؤثر و مطمئن، بدبين شده و دچار كندی در فرآيند تفكر 
شود. از طرفی فشار عصبی شــديد و مداوم، افراد را از 
لحاظ فكری، احساســی و مهارت های بين فردی دچار 
ضعف می كند و اين مسأله می تواند اشتباهاتی پر هزينه 

و گاه همراه با خطر جانی را به همراه داشته باشد.

تضاد و مشكلات بين فردی
با به وجود آمدن تيم هــا و نيروهای كاری متنوع و 

برسازمانکارکناناسترسهزینه هایوپیامدها
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اقتصاد خدمت محور، نياز بــه مهارت های بين فردی 
در كاركنان بيشــتر می شود و اين امر نيز به نوبه خود 
می تواند منجر به بروز اســترس شــود. طبق گزارش 
اس.تی پل، نياز به مهارت های بين فردی برای كار با 
اعضای تيم و سرپرستان، بزرگ ترين عامل فرسودگی 
در كاركنانی كه از قبل تحت فشارهای كاری ديگری 
نيز قرار دارند، اســت. تحت چنين فشارهايی احتمال 
كمی  وجــود دارد كه افراد بتواننــد به صورت مفيد و 
مناسب پاسخگو باشــند و ممكن است چنين مفهوم 
بين فردی  را حتی دشــوارتر و خسته كننده تر از ساير 

فشارهای كاری توصيف كنند.

مشكل در خدمات رسانی به مشتریان
وجود كاركنانی فرســوده و تحت فشار عصبی زياد، 
می تواند به بيگانگی از مشتريان بينجامد. بنابر تحقيقات 
انجام شــده روی 100 شــركت كــه در مقاله  هاروارد 
بيزنس منتشر شد، حتی كاهشی 5درصدی در مشكلات 
مشتريان، می تواند 30 تا 85درصد افزايش در سوددهی 
شركت را به همراه داشته باشــد. بنابراين حتی درصد 
كمی  نارضايتی از جانب مشتريان، می تواند به از دست 
رفتن سود زيادی بينجامد. با آنكه رابطه ميان كاركنان 

و  مشتريان خوشــحال 
راضی امری 

يهی  بد

است، با اين حال هنوز هم مورد بی توجهی قرار می گيرد.

مقاومت در برابر تغيير
تلاش های بسياری در جهت تغيير و بهبود سازمانی 
به دليل مقاومت كاركنان در برابر تغيير و ناديده گرفته 
شدن رابطه ميان استرس و ترس از تغيير، با شكست 
مواجه شده است. وجود فشــار عصبی باعث می شود 
تا افراد نســبت به تغيير امور آشنا و روتين و الگوهای 
رفتاری، بســيار سرسختانه عمل كنند و اين امر باعث 
بر هم خوردن جو تغيير در ســازمان می شــود. با بالا 
رفتن درصد اســترس در فرد، اصرار به انجام كارها به 
روش های اوليه و قديمی، هر چند ديگر مؤثر نباشــند، 
بيشتر می شود. زمانی كه افراد از فشارهای عصبی رنج 
می برند، از برخورد با اشــياء و مكان های جديد امتناع 
می ورزند و تازگی و تفاوت آنها را می ترساند. ميليون ها 
دلار هزينه در جهت تغييرات سازمانی به دليل همين 
مقاومت درونی نســبت به تغيير و تازگی كه از وجود 
استرس نشات می گيرد و منجر به تأخير در اجرای امور 

می شود، از بين رفته است.

نبود زمان كافی برای انجام درست كارها
با آنكه هزينه وجود استرس در ميان كاركنان بسيار 
قابل توجه اســت، اما احتمــالًا جدی ترين هزينه ای 
اســت كه هنوز تعريف نشــده اســت. تخمين ميزان 
فرصت ها و پتانســيل های از دست رفته آسان نيست. 
وجود فشــار عصبی، هزينه های سنگينی را در ارتباط 
با بهــره وری و كيفيــت، برای ســازمان ها به همراه 
دارد. هزينه سنگينی كه ســازمان ها در قبال استرس 
در محيط كار و هزينه های انســانی می پردازند، در 
واقع قابليت آنها برای بهبود و توســعه است. با 
افزايش حجم كاری، افــراد مجبور به انجام 
كار بيشتر و ســريع تر و در نتيجه نداشتن 
زمان لازم برای انجام بهتر آن خواهند 
بود. با تلاش بيشــتر و بيشــتر آنها، 
بازده نيز كم و كمتر می شود و در 
آخر فرسوده شــده و از طريق 
كردن  پيدا  يا  كارافتادگی  از 
را  ســازمان  ديگر،  شغلی 

ترک می كنند.

از دست رفتن 
سرمایه فكری

رفتن  از دست  بر  علاوه 
مداوم،  بهبود  فرصت 
مجبور  ســازمان ها 
خواهنــد بــود تــا 
هزينــه ديگری نيز 
در ارتباط با استرس 
بپردازنــد و آن عــدم تقدير از ســرمايه 
فكری افراد اســت. متخصصان ســرمايه 
فكری را مزيتــی كليدی و رقابتی در بازار 
قرن بيســت و يكم معرفــی می كنند و 

تنها ســازمان هايی كه به قدر كافی هوشمند، هوشيار 
و پاسخگو به نيازهای بازار و مشتريان هستند، در اين 

ميان موفق می شوند.
اما متأسفانه نيروی كار در اغلب سازمان ها به قدری 
تحت فشــارهای عصبی اســت كه اين مسأله اتفاق 
نمی افتــد. در ابتدايی ترين نمونه آن می توان گفت كه 
هر قدر كاركنان بيشــتر تحت اين گونه فشارها باشند، 
كمتــر به فكر نــوآوری و برتری می افتنــد. در چنين 
شرايطی فرد تنها به بقا فكر می كند و ريشه مشكلات 
عميق و عميق تر می شود. وجود استرس هوش افراد را 
از نظر فكری و مهارت های بين فردی كاهش می دهد. 
هوش تنها به حســاب و كتاب امور مربوط نمی شود، 
بلكــه برخورد با افراد را نيز در بر می گيرد. مهارت های 
بين فردی قوی و همكاري مؤثر موجود در ســازمان و 
وفاداری مشــتريان، همه و همه منبعی شگرف برای 
خلق سرمايه فكری هستند. در محيط هايی با استرس 
زياد و انرژی بر، افــراد قادر به حس همدلی نبوده و با 
تمركز بر مشكلات خود، نســبت به نيازهای ديگران 
بی تفاوت می شوند. در چنين شرايطی، مهم ترين دارايی 
يك سازمان يعنی سرمايه فكری افراد نه تنها بی فايده 
شده، بلكه بی ارزش می شــود، سطح عملكرد كاهش 
پيدا می كند و موجبات فرســايش تدريجی ســرمايه 
فكری و مهارت های بين فردی افراد، از دســت رفتن 
مشــتريان و بهره وری را در نتيجه تضاد و مشــكلات 

اخلاقی در سازمان فراهم می آورد.

هدایت درست امور
ايجاد جوی در سازمان كه افراد را تشويق و حمايت 
كرده و مطابق كارشان به آنها پاداش می دهد، نيروی 
كاری خوشحال تر و سالم تری را به ارمغان می آورد. در 
100 نمونــه از بهترين كمپانی هــا برای كار كردن در 
آمريكا مشخص شــد كه آنها دارای درآمدی دو برابر 
درآمد بر سهم نسبت به 500 كمپانی متوسط و ضعيف 
هســتند. راهكار پيشنهادی اين دســت از كمپانی ها، 
انداختن نيم نگاهی به فرصت های از دســت رفته بر 
اثر بی توجهی نســبت به اثرات عميق نبود سلامتی در 

كاركنان و راهنمای انجام درست كارها است.

چه باید كرد؟
اولين قدم برای مديران يا هر متخصص ديگری كه 
درصدد به حداقل رســاندن هزينه استرس در سازمان 
اســت، دانستن تأثيرات وجود استرس بر افراد است. با 
درک اين موضوع، مديران با قدرت بيشتری می توانند 
با عمق و وســعت فشــارهايی كه بر كاركنان می رود، 
ارتباط برقرار كنند.  هدايت اين گونه فشارها كار آسانی 
نيست و مســتلزم صداقت مديريت در مورد اعمال و 
سياست های خود و تعهد به سختكوشی در جهت تغيير 
رويه ها است. با شناســايی هزينه های وجود استرس، 
مديران قادر خواهند بود اولين قدم را در جهت كاهش 
هزينه های عملياتی و در عين حال پرورش نيروی كار 

خوشحال، سالم و مولد در سازمان خود، بردارند.
www.businessperform.com :منبع
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فرگام جمشيدی
بخش اول

دهــه 1980 زمــان اوج اســتفاده از Mainframe  و 1990 شــروع بــازار 
Supercomputer هــا بود. از طرفي با اســتفاده قابل توجــه از Server هاي 
رده Entry Level  و Midrange Level  تاكنــون و همچنيــن اســتفاده از 
تكنولوژي هايي چونHPC ، گروهي بر اين اعتقاد بودند كه سرورهاي بزرگ جايي 

براي حضور در ديتاسنترها نداشته و يا در صورت وجود قديمي و يا موردي هستند. 
 MIPS-Million( اما با توجه به نياز پردازشــي ميليون ها دستورالعمل  در ثانيه
of Instruction per Second( و از طرفي نياز به ميزان سطح بالای تراكنش 
در ثانيه اطمينان حصول به اين حجم نياز به حضور دوباره اين غول ها ملزم شد. امروزه 
سوپركامپيوترها طراحي هاي سفارشي كم نظيري هستند كه شركت هاي صنعتي مثل 
IBM، Fujitsu و hp توليد مي كنند؛ همان شركت هايي كه بسياري كمپاني هاي 

دهه 90 را خريدند تا از تجربه شان استفاده كنند.
 HP سرور  HP در اين نوشــتار به معرفي يكي از اين غول هاي معروف كمپاني

Integrity Superdome 2 Server  مي پردازيم.

HP Integrity Superdome 2 Server
اين سرور براساس معماري ردهInet Itanium طراحی شده است. اين سرور به 
عنوان بالاترين رده سرور كمپانيHP  معرفي شده است و بارزترين تفاوت اين سرور 
با رقباي خود پشــتيباني از سيستم عامل هايي چون Microsoft Windows  و 
Linux  در كنار سيســتم عامل هايUnix base  به مانندHP-UX  است. در 
نتيجه در اين ســرور در آن واحد مي توان چندين عدد سيستم عامل مختلف را بدون 

ساختار مجازي در يك زمان استفاده كرد.
Superdome 2  براساس استراتژي جديدHP  است و كاملًا به صورت ماژولار 
طراحي مي شود و اين حركت دقيقاً مقابل رقباي خود كه داراي سيستم هاي يك پارچه 
هســتند، قرار می گيرد. براي Superdome 2  اين بدان معني اســت كه معماري 
تيغه اي در تمامي قســمت هاي اين سرور رعايت مي شــود، نتيجه اين امر مديريت 

راحت تر، مدرن تر و ساده تر نسبت به قبل است.
قلب اين ســرور يك سيستم Enterprise sx3000  چيپ ست است كه باعث 

مي شود اين سرور به يك لبه بالاتر نسبت به طراحي هاي پيشين ارتقاء يابد.

خانواده این محصول
انتخاب سرور مناسب جهت برنامه هاي Mission Critical  در داخل سازمان امري 
اجتناب ناپذير است. Superdome 2  به استناد كاهش هزينه جهت استفاده كننده نسبت 
به رقباي خود و همچنين محصولات پيشين مورد استفاده قرار می گيرد. اين خانواده از اندازه 
  Compute Enclosure سرورهاي 19 اينچ و طراحي تيغه اي و حاوي 2 الي 16 عدد

تا سرورهاي 36 اينچي با 32 عدد Compute Enclosure وجود دارد.

به شكل فوق دقت كنيد:
 اين طراحي به اســتفاده كننده اجازه انتخاب اين محصــول مطابق نياز و افزايش 
مــاژول بدون نياز به تغيير ســخت افزار را در آينده می دهد. اين عمل از صرف هزينه 
گزاف اوليه به شدت جلوگيري مي كند. از طرفي معماريSuperdome 2  امكان 
اســتفاده از پردازنده هاي فعلي با پردازنده هاي آتي به صورت مجتمع در يك سرور را 

امكان پذير مي كند.

كارایي
Superdome 2  داراي بالانس مناســب در طراحي و اســتفاده از ماژول هاي 
پردازنده براي نيل به حداكثر كارايي اســت. اين ســرور نسبت به پيشينه خود قابليت 
  SX3000 chipset .است  I/O پشتيباني از 2 برابر حجم حافظه و 4 برابر ظرفيت
همچنين امكان ايجاد 128MB  كاشه Level 4  جهت هر تيغه پردازش را فراهم 
مي آورد كه اين جنس كاشــه از نوع كاشــه داده و جهت استفاده از حافظه تيغه ديگر 
 Memory .ممكنه فراهم شــده اســت  latency اســت. البته اين امر با حداقل
 Intel® Itanium 2 processor 9300 درون پردازنده هاي  Controller
قرار گرفته كه اين امر دسترســي به حافظه را با latency  به شدت كمتر و كارايي 
بالا را امكان پذير مي كنــد. اين پردازنده تكنولوژي hyper-threading را جهت 

نيل به 25درصد كارايي بالاتر پشتيباني مي كند.

دسترس پذیري و قابليت اطمينان
Superdome 2  داراي مكانيزم تصحيح خطا، رفع خطا و تكنولوژي پيشــرفته 
محل بروز خطا جهت افزايش پايداري است. همچنين امكان تحمل در برابر خطا در 
crossbar Fabric  را در زمان كار خود دارد. اين عمل در هنگام كاركرد ســرور 
بدون هيچ گونه قطعي صــورت مي پذيرد و اين امكان، قابليت تعويض اين بخش از 
ســخت افزار را بدون وقفه در كاركرد سيســتم امكان پذير مي سازد. قسمت مديريت 
زيرسيستم ها، ماژول Clock distribute system، فن ها و ماژول تغذيه كننده 
 Double chip spare برق همگي داراي افزونگي لازم هستند، به علاوه امكان

زماني براي حضور غول هــــــــــا
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and protection  در DRAM هــاي ســرور منظور مي شــود كه اين امر در 
 Data bus و  Memory buffer هنگام بروز مشــكل در حافظه باعث حفــظ

Failures  در سيستم مي شود.
 Superdome 2 نكته ديگر در قابل اطمينان بودن ســرورهاي فوق، دارا بودن
Analyze Engine  است. اين خصوصيت باعث مي شود بروز دقيق خطا را حتي 
در هنگامي كه سيســتم عامل boot  نمي شود بررسي و دقيقاً اشاره كرد. همچنين 
بســتگی به ســطح خطا، امكان درست كردن مســأله مذكور و ارائه تنها گزارشي از 

تصحيح خطا را امكان پذير مي كند.
 PCIe در تمامي  ECC اشــاره ديگر به قابل اطمينان بودن سرور شامل امكان
  I/O Card ها، وجود مســير مجزا غيراشتراک گذاري شده در جهت هر تك Slot
همچنيــن مكانيــزم End-to-End retry Over SMP Fabric ، امكان 
 Intel Cacheو همچنين  SX3000 تعويض كاشــه لايه 4 در چيپ ســت هاي
Safe Technology   )تكنولوژي مقاومت در برابر خطا در كاشه پردازنده ها جهت 
حصول اطمينان در ساختارهاي Mission Critical ، اين همان نام كد تكنولوژي 
Pellston  اســت كه اكنون به اين نام در مســتندات تغيير يافته اســت( بر روي 

كاشه هاي L2  و L3  و Directory cache است.

مجتمع سازي و مجازي سازي
HP Superdome 2  پشــتيباني قابل توجهي از گونه به گونه مجتمع سازي و 
  )nPartition( مجازي سازي را دارد. ساختارهايي چون پارتيشنينگ سخت افزاري
كه امكان شكســتن يك ســرور به چندين ســرور كاملًا مجزا و مستقل است )اين 
عمل باعث اجرا شــدن چندين سيســتم عامل مختلف بر روي يك سرور بدون لايه 
Hypervisor  مي شود(. پارتيشنينگ مجازي )vPars(  و مجازي سازي بر بستر 
  )HPVMs HP Integrity Virtual Machines( به نــام   Integrity
كه دو نمونه آخر اجازه مي دهند يك پارتيشن سخت افزاري به تكه هاي مختلف تقسيم 
شود و مورد آخر اجازه پياده سازي مجازي سازي از سطح سيستم عامل هاي صنعتي تا 
ID- با استفاده از نرم افزار  HP .را امكان پذير می كند  windows سيستم عامل
VSE  امكان مديريت ماشين هاي مجازي را بر بستر پارتيشن امكان پذير مي كند كه 

از جمله اين مديريت امكان توزيع منابع به ماشين هاي مجازي در صورت نياز است.

 SX3000 توپولوژي سيستم و چيپ ست
 sx3000 سرور مخلوطي از قسمت هاي تكنولوژي بليد و  HP Superdome 2
  Supercomputer است. اين امر عملًا تحولي در رده هاي سرورهاي  chipset
  )Building Block Blade( انجام داده است. اين سيستم براساس بلاک تيغه اي
اســتوار مي شود. هر تيغه شامل پردازنده، حافظه و منابع I/O  است. اين سرور كاملًا 
به صورت معماري SMP( Symmetric Multiprocessing(  طراحي شده 
است. چيپ ست sx3000  شامل 3 قسمت VLSI  به صورت، كنترلر تيغه )كه به 
  crossbar كه به عنوان(  crossbar سوئيچ ،)نام گذاري مي شود  agent عنوان

شناخته شده( و باس سيستم PCIe  )كه به عنوان IOH  شناخته مي شود( تشكيل 
شده است. ســوئيچ crossbar  بر برد سيستم passive  قرار مي گيرد. اين عمل 

باعث افزايش سرويس دهي اين بخش سرور نسبت به خانواده قديمي خود است.
به شكل قبلی دقت كنيد:

 همان طور كه در شــكل بالا مشاهده مي شود هر بليد شامل دو عدد agent  و 2  
سوكت پردازشي است. همچنين 16 عدد DIMM  اسلات جهت هر پردازنده يك عدد 
 LOMs)LAN 10  به صورتGbE 2 عدد كارت شبكه ، )I/O Hub( IOH
on Motherboard(  و سه اسلات Mezzanine  است. Agent ها وظيفه 
  )XFM )Crossbar Fabric Module را از طريــق  crossbar ارتبــاط با
را بــه عهــده دارند. از طرفــي LOMs  و Mezzanine  كارت هــا نيز به يك 
Midplane passive  كه از يك Enclosure  مدل C7000  است، متصل 
مي شود. نهايتاً يك ســرور 18U  حاوي 8 عدد تيغه كه مجموعاً 16 عدد پردازنده، 
256 عدد اســلات حافظه، 32 عدد 10GbE  و 24 عدد كارت mezzanine  را 
پشــتيباني مي كند، تشكيل شده است . به مانند superdomeهاي قديمي سوئيچ 
crossbar  امكان جابه جايي هر تيغه را بدون اثر بر روي كل سيســتم امكان پذير 
مي كند. اين قســمت نه تنها امكان اتصال فيبر بيــن تيغه را فراهم كرده بلكه باعث 
اتصال به I/O Expansion Enclosure ها نيز مي شود.به شكل زير دقت كنيد:

 

ايــن عمل باعث ايجاد انعطاف پذيری به علت عدم اتصال مســتقيم )IOXs(  به 
تيغه ها مي شود. در نتيجه ميزان IOXs ها مي تواند بدون اضافه كردن تيغه افزايش 
يابد. از طرفي چون اتصال مستقيم نيست پس از ميان رفتن يك تيغه تأثيري در روند 

كار )IOXs( ها نخواهد داشت.

 Superdome 2 زیرسيستم تيغه اي
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 I/O و  agent ،به صورتی كه اشاره شد اين تيغه تشكيل است از پردازنده، حافظه
Hub  كه به صورت گسترده در شكل انتهايی صفحه قبل آمده است:

 وضعيت پهناي باند اتصالي بين قسمت هاي بليد در شكل اشاره شده اند. هر پردازنده 
به چهار عدد Memory Buffer  متصل شــده كه اين بافرها رابط به حافظه هاي 
DDR3  هستند. اين فرم باعث ايجاد پهناي باند قابل توجه مابين پردازنده و حافظه 
است و به علت ارتباط مستقيم از حداقل latency  بين پردازنده و حافظه را دارا است 
كه اين مهم باعث افزايش كارايي سيستم مي شود. جنس پردازنده هاي مورد استفاده 
در اين ســرور از رده خانواده Itanium 9300  است كه هر پردازنده داراي 4 عدد 

هسته پردازشي است.
شكل واقعي هر تيغه به صورت زير است:

 

براساس سيستم جديد چيپ ست sx3000  و دارا بودن كاشه لايه 4 جهت استفاده 
به صورت Remote Ownership Tag Cache  و ســاخته شــده به صورت 
SRAM  بر روي هر Agent  چيپ اجازه مي دهد تعداد پردازش گرهاي اين سرور 
از 8 عدد ســوكت به 64 عدد سوكت و بدون هيچ گونه تأخيري در دسترسي افزايش 
يابد. در ثاني اين لايه 4 امكان دريافت و ذخيره نســبت به حافظه يك تيغه ديگر را 
امكان پذير مي كند. از جمله تغييرات اساسي در طراحي sx3000  انتقال كنترلر حافظه 
از روي برد به درون پردازنده است. اين واقعه باعث افزايش قابل توجه كارايي سيستم 
مي شود؛ به علت اين كه تأخير دسترسي به حافظه را به شدت كاهش مي دهد. در هر 
ســوكت پردازشي دو عدد كنترلر حافظه كاملًا مستقل گنجانده شده است. هر كنترلر 
حافظه توســط يــك Serial Memory Interface( SMI(  به دو عدد بافر 

حافظه متصل مي شود.
به شكل قبلی دقت كنيد:

 از طرفي Agent  به واســطه crossbar ها اجازه مي دهد هسته هر پردازش گر 
  agent در حافظه يك تيغه ديگر داشــته باشد. اين كارايي  page رجوعي به مرجع
باعث استقلال استفاده از هر IOH  براي هر پردازنده درون هر تيغه مي شود. در يك 

نگاه Superdome 2  سروري با حجم حافظه فوق العاده است.
زیرسيستم I/O  مقرر در هر تيغه

بر روي برد هر تيغه يك عدد IOH  و 2 عدد Dual Port LOMs  و 3 عدد 
  iLO قرار گرفته است و همچنين سخت افزار مديريت هر تيغه يك  Mezzanine
اســت. به مانند شــكل پايين 2 عدد پورت 10GbE  قرار گرفته بر روي هر بليد به 
Switch Bays 1,2  يك C7000  قرار مي گيرد و همچنين اتصلات خروجي 

هر mezzanine  در شكل مشخص شده است.
به شكل زير دقت كنيد:

 

 SMART Array . مي تواند هر كارتي به مانند  mezzanine مشــخصاً هر
FC HBA . Infiniband  و يا هر چيز ديگر قرار گيرد.

 I/O بيروني  Enclosure
  )I/O Expander Enclosure(IOX بيشتر به سرور از  PCIe جهت اتصال
  Expander استفاده مي شــود. بر خلاف توضيحات و شكل بالا اضافه كردن اين
ارتباطي با تعداد تيغه هاي مورد اســتفاده در ســرور ندارد كه اين مقوله باعث كاهش 

هزينه در بهره برداري از سرور مي شود.
به شكل زير دقت كنيد:

 

شكل زیر مدل واقعي یك IOX  است:
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 نهايتاً نماي جلو و عقب اين سرور مطابق شكل زير است: وضعيت دياگرام توضيحات بالا به صورت مجتمع شده در يك شكل به مانند زير است:

جدول امكانات سرور:

با توجه به توضيحات فوق هنوز در خصوص حضور اين غول ها در ديتاسنتر 
خود شك داريد!
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داير 
بــه  شــروع 
حرفش  مضمون  كرد.  سخنرانی 
اين بود كــه ماننــد مرغابی ها كه 
مــدام واک واک می كننــد، غرغر 
نكنيــد، به خود آييد و چون عقاب ها 
اوج گيريد. پس از شــنيدن آن گفتار 
راديويی به پيرامون خود نگريستم و 
صحنه هايــی را ديدم كه تا آن زمان 
گويی چشمانم را بر آنها بسته بودم. 
تاكســی های كثيفی كه رانندگانش 
مدام غرولند می كردند، هيچ گاه شاد 
و ســرخوش نبودند و با مسافرانشان 
برخورد مناسبی نداشتند. سخنان وين 
داير، بر من چنان تأثيری گذاشت كه 
تصميم گرفتم تجديد نظری كلی در 
ديدگاه ها و باورهايم به وجود آورم«. 
پرســيدم:» چه تفاوتی در زندگی تو 
حاصل شــد؟« گفت: »ســال اول، 
درآمدم دو برابر شــد و سال گذشته 
به چهار برابر رسيد. نكته ای كه مرا به 
تعجب واداشــت اين بود كه در يكی 
دو سال گذشته، اين داستان را حداقل 
با سی راننده تاكسی در ميان گذاشتم؛ 
اما فقط دو نفر از آنها به شــنيدن آن 
رغبت نشــان دادند و از آن استقبال 
كردند. بقيه چون مرغابی ها، به انواع 
و اقسام عذر و بهانه ها متوسل شدند 
و بــه نحوی خــود را متقاعد كردند 
نمی توانند  را  چنيــن شــيوه ای  كه 

برگزينند«.

 مصطفی لطفی
پروژه  مديريــت  دفتــر 
امروزه به عنــوان يكی از 
دپارتمان های فعال بسياری 
از ســازمان ها به حســاب 
بسياری  همچنين  می آيد. 
از سازمان ها به فكر ايجاد 
چنين دفتری هســتند. امروز می خواهم درباره بيماری 
خاصی كه باعث از بين رفتــن تدريجی دفتر مديريت 

پروژه می شود، صحبت كنم.
يكی از مشــكلاتی كه در پياده ســازی دفتر مديريت 
پروژه با گذشت زمان به وجود می آيد، تغيير جهت گيری 
دفتر مديريت پروژه است. اين بدان معنی است كه دفتر 
مديريت پروژه از مسير اصلی خود كه همان فعاليت در 
حوزه مديريت پروژه اســت، خارج شده و به فعاليت در 
مباحثی می پردازد كه هرچند برای ســازمان با ارزش و 
مفيد به حســاب می آيند ولی از رســالت و هدف ايجاد 
دفتر مديريت پروژه به دور هستند. اين حركت تدريجی 
و دور شــدن دفتر مديريت پروژه از مسير اصلی معمولًا 
بعد از پياده ســازی دفتر مديريت پروژه و گذشــت چند 
ســال از تأســيس دفتر مديريت پروژه به وجود می آيد. 
 Flexible اين موضوع در ســازمان هايی كه به شكل
فعاليت می كننــد و خود را زياد در قالب ســاختارهای 

بروكراتيك قرار نمی دهند، بيشتر ديده می شود.
بــه طور خلاصه هــر زمان كه مشــاهده كرديد كه 
فعاليت هــای دفتــر مديريت پــروژه از مســير اصلی 
خود خارج شــده و نيروهای اين واحد مشــغول انجام 
فعاليت هايی هســتند كه در حــوزه مديريت پروژه قرار 
ندارند و يا حتــی كارهايی كه انجام می دهند تبديل به 
فعاليت هايی فرماليته شده است بدانيد كه دفتر مديريت 
پروژه شما بيمار شده است و اين بيماری نه فقط به دفتر 

مديريت پروژه، بلكه به تمام سازمان رخنه كرده است.
نشانه های بيماری

1- انجام فرماليته فعاليت های دفتر مديريت پروژه
2- اهميت ندادن به فرايندهای كاری مدون شده در 

دفتر مديريت پروژه
3- انجام فعاليت هايی كه در حوزه مديريت پروژه قرار 
نمی گيرند. )به كارگيری متخصصين دفتر مديريت پروژه 

برای فعاليت بر روی كارهای متفرقه(
4- پذيرش فعاليت های فرماليته دفتر مديريت پروژه 
توسط ســازمان. اين بدين معنی است كه سازمان هيچ 
واكنشــی نســبت به وضعيت دفتر مديريــت پروژه و 

خروجی های بی اثر آن نشان نمی دهد
5- دفتر مديريت پروژه هيچ اقدامی در جهت آموزش 

سازمان در حوزه مديريت پروژه انجام نمی دهد
6- مديران پروژه سازمان به شكلی فرماليته اطلاعات 
مورد نياز دفتر مديريت پروژه را تهيه و ارائه می كنند، يا 

حتی اصلًا ارائه نمی كنند

نتيجه
1- دفتر مديريت پروژه تبديل به يك واحد بی اثر در 

سازمان شده كه تنها ايجاد هزينه می كند.
2- اعتماد ساير بخش های سازمان به دفتر مديريت 
پــروژه از بين رفته و علم مديريت پــروژه در نگاه آنها 

بی اثر جلوه می كند.
3- سازمان ســعی می كند از نيروهای دفتر مديريت 

پروژه در ساير بخش ها استفاده كند.
4- جايگاه دانش مديريت پروژه به كلی در ســازمان 

از بين می رود.
5- دفتــر مديريت پروژه تبديل بــه بدنی بی جان در 

سازمان می شــود كه تنها يك بار اضافی برای سازمان 
به حساب می آيد.

6- ســازمان در صورت وجود شجاعت، تشكيل دفتر 
مديريت پروژه را به عنوان يك اشتباه مطرح می كند و 
آن را حذف می كند. در غير اين صورت وضعيت كنونی 
را می پذيرد ولی هميشــه نگاه سازمان به دفتر مديريت 

پروژه مثل يك بار اضافی برای سازمان خواهد بود.

دوره زمانی
اين بيماری بعد از پياده ســازی دفتر مديريت پروژه و 

بعد از 1 تا 2 سال به طور متوسط مشاهده می شود.

راه پيشگيری و درمان
اصلی ترين فاكتوری كه در اين بيماری تأثيرگذار است، 
نيروی انسانی دفتر مديريت پروژه است. اگر شما نيروی 
متخصص و مجهز به دانش روز مديريت پروژه را در دفتر 
مديريت پروژه خود نداشته باشيد، به يقين دفتر مديريت 
پروژه شما دچار بيماری خواهد شد و نتايج اشاره شده در 
آن پديدار خواهد شد. بنابرين بهترين راه برای جلوگيری 
از اين بيماری در سازمان به كارگيری نيروهای متخصص 
و مناسب در دفتر مديريت پروژه است. اگر شرايط اين كار 
را در سازمان نداريد مناسب است به جای صرف هزينه در 
ايجاد دفتر مديريت پروژه، با برگزاری دوره های آموزشی، 
دانش مديريت پروژه ســازمان را ارتقاء دهيد و در زمان 
مناسب به جذب نيرو اقدام كرده و دفتر مديريت پروژه را 

در سازمان ايجاد كنيد.
شرايط سازمان هايی كه دچار اين بيماری شده اند كمی 
با هم متفاوت اســت، ولی راه حل اصلی آنها نيز همين 
نيروهای متخصص است، ولی اين فرد در قدم اول بايد 
تمام تلاش خود را در اصلاح نگاه ســازمان به مديريت 

پروژه قرار دهد.

بیماری دفتر مدیریت پروژه و راه های پیشگیری و درمان
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جدول رميس

عقاب می تواند 70 سال زندگی کند اما...
بــه 40 ســالگی كــه می رســد چنگال هــای بلند و 
انعطاف پذيــرش ديگــر نمی توانند طعمــه را گرفته و 
نــگاه دارند. نوک بلند و تيزش خميده و كند می شــود. 
شــهبال های كهن ســال بر اثــر ضخيم شــدن پرها به 

سينه اش می چسبند و پرواز برای عقاب دشوار می شود.
آنگاه عقاب می ماند و يك دو راهی:

اينكــه بميرد و يــا اينكه يك رونــد دردناک تغييرات 
را بــرای 150 روز تحمل كند و اين روند مســتلزم آن 
اســت كه به قله يك كوه پرواز كرده و آنجا بنشيند. در 
آنجا نوک خــود را به صخره ای می كوبد تا آنجا كه 
كنده شود. پس از آن منتظر می ماند تا نوک 
جديدی به جای آن برويد، و بعد از آن 
چنگال هايش را از جا در می آورد. 
پــس از آنكه چنــگال جديد 

روييد ، عقاب شــروع به كندن پرهای كهنه اش می كند 
و پس از گذشــت 5 ماه عقاب پرواز تولد مجدد را انجام 
می دهــد و مدت ها زندگی خواهد كرد... برای 30 ســال 
ديگر. چرا تغيير لازم اســت؟.... بسيار می شود كه برای 
زيستن نياز است تغييری را ايجاد كنيم... گاهی اوقات نياز 
داريم از شر خاطرات و عادات كهنه و سنت های گذشته 
رها شويم. براي پرواز به آسمان ها، منتظر نمان كه عقابي 
نيرومند بيايد و از زمينت برگيرد و در آسمان هايت پرواز 
دهد. بكوش تا پر پــرواز به بازوانت جوانه زند و برويد و 
بكوش تا اين همه گوشــت و پيه و استخوان سنگين را 
كه چنين به زمين وفادارت كرده اســت، سبك كني و از 
خويش بزدايي، آنــگاه به جاي خزيدن، خواهي پريد. در 
پرنده شــدن خويش بكوش و اين يعني بيرون آمدن از 

زندان هاي اسارت.

افقي:
1- مدير عامل مايكروسافت

 2- ماه كامل - از درختان بسيار بلند
 3- از آلات موسيقي سنتي - از اعضاي بدن - به سوره هايي 

كه در مكه بر پيامبر نازل شده اند، گفته مي شود
 4- از نرم افزارهاي اداري - شركت سيب - اولين عدد

 5- بسيار كوچك - پالان چهارپايان - همدم و همزبان
 6- سخن بي پروا و صريح - مهمترين ابزاري كه براي رديابي 

هر كاربر به كار گرفته مي شود - سواران
 7- از سبزيجات با بوي تند - از چهارپايان اهلي - چين و 

شكن
 8- ابتدايي ترين بستر ارتباط در شبكه تلفن سلولي - رطوبت

IT نابغه - ID 9- روشن بودن چراغ 
 10- مجموعه قواي نظامي يك كشور - تاب و توان - پاسخ 

منفي
 11- از مرورگرها - پهلوان

عمودي:
1- بازي هواپيما دو بعدي كلاسيك - حالتي كه چراغ ID شما 

خاموش باشد
 2- بازي آتي شركت Codemasters - توانايي و نيرو

 3- مركز استان آذربايجان شرقي - يكي از پيشوندهاي SI كه 
برابر است با يك صدم

 4- ماده شيميايي لازم براي بدن كه كمبود آن باعث بيماري تيروئيد مي شود - 
جعبه سخت افزاري رايانه - بدي و تباهي

 5- از نرم افزارهاي Office - از انواع پوشاک
 6- يك بيماري پوستي مشترک بين انسان و حيوان كه از طريق نيش پشه 

خاكي آلوده به انگل آن منتقل مي شود - از انواع گل هاي زينتي

 7- جلگه بزرگ علفزار - بله در زبان لاتين - پوشش بسيار محكم كه برخي از 
جانداران در پشت خود حمل مي كنند

 8- از طوايف غرب ايران - فوت و فن كار - لال
 9- ماده نرم و جامد و غالباً زرد رنگ كه از منابع مختلف گياهي يا حيواني و 

معدني به دست مي آيد - سخن بيهوده - از مهمات جنگي
 10- فناوري بازي مايكروسافت - خالي و پوچ

 11- كنسول بازي مايكروسافت
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